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Uroczystości z okazji obchodów X-Lecia Forum Związków Zawodowych 

Piękny, „cynowy" jubileusz 
W dniach 16-17 maja 2012 r. w Warszawie odbyły się uroczyste obchody Jubileuszu 

X-lecia Forum Związków Zawodowych. W pierwszym dniu uroczystości, w Bazylice 

św. Krzyża przy Krakowskim Przedmieściu Warszawie, została odprawiona uroczysta 

Msza Święta, podczas której poświęcono sztandar FZZ. W drugim dniu członkowie 

Forum i ich goście spotkali się w Centrum Konferencyjnym Wojska Polskiego. 

We mszy z 16 maja 2012 r. 
wzięło udział kilkaset osób, 
członków Forum. 
Uroczystość uświetniły poczty 
sztandarowe zrzeszonych w 
FZZ organizacji, m.in.: Policjan-
tów, pielęgniarek, Straży Gra-
nicznej, pracowników ruchu 
ciągłego, górników, kolejarzy, 
Straży Pożarnej, Służby Wię-
ziennej. 
Homilię wygłosił ksiądz Józef 
Jachimczak. Podkreślał zna-
czenie solidarności ludzi pracy, 
zauważył trudną drogę, jaką 
w dzisiejszej rzeczywistości 
gospodarczej i społecznej kro-
czy związek zawodowy. Mszę 
Świętą sprawowali również: 
księża Jan Kot oraz Stanisław 
Kondrak. 
Uroczystości jubileuszowe były 
kontynuowane 17 maja 2012 r. 
w sali konferencyjnej Wojska 
Polskiego przy ul. Żwirki i Wi-
gury w Warszawie. 
W uroczystości wzięło udział 
kilkuset członków FZZ, a także 
m.in.: doradca prezydenta RP 
Jan Lityński, minister pracy 
Władysław Kosiniak-Kamysz, 

KAPITAŁ LUDZKI 

wiceminister pracy Jacek Mę-
cina, Główny Inspektor Pracy 
Anna Tomczyk, przedstawiciele 
władz Warszawy, województwa 
mazowieckiego, szefowie 
OPZZ, NSZZ „Solidarność", 
BCC, Pracodawców RP oraz 
ZRP, Józef Niemiec wiceprze-
wodniczący EKZZ, Joachim 
Schluetter, dyrektor Fundacji 
im. Friedricha Eberta. 
Zasłużeni działacze Forum 
Związków Zawodowych otrzy-
mali z rąk ministrów Jana 
Lityńskiego i Władysława Kosi-
niaka-Kamysza, odznaczenia 
państwowe oraz, z rąk minister 
Anny Tomczyk, oznaczenia 
PIP. 
Po wprowadzeniu 17 pocztów 
sztandarowych oraz odegraniu 
Hymnu Państwowego otwarcia 
uroczystości dokonał Przewod-
niczący FZZ Tadeusz Chwałka. 
„Dziesięciolecie to twardy bo 
Cynowy Jubileusz i jak każda 
okrągła rocznica wywołuje 
refleksje, prowokuje do podsu-
mowań" - mówił Przewodni-
czący Forum. Podziękował 
założycielom Forum za ich 
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upór, wiarę w dążeniu do zjed-
noczenia wielu organizacji w 
nową federację związkową. 
„Szczególnie pragnę podzięko-
wać - obecnym i nieobecnym — 
wczorajszym i dzisiejszym wła-
dzom Forum, jego założycie-
lom — Zygmuncie!, Czesławie!, 
Kazimierzu!, Januszu!, Wiesła-
wie! 
Wasza wizja, zapał spowodo-
wały, że dziś możemy święto-
wać. Wasz upór w dążeniu do 
celu nie pozwolił ziścić się czar-
nym scenariuszom sceptyków, 
którzy wieszczyli, że przed 
Forum nie ma przyszłości. Dziś 
możemy z durną powiedzieć, 
że jesteśmy, że coraz bardziej 
liczymy się w dialogu społecz-
nym, wkraczamy na forum 
międzynarodowe" - powiedział 
Przewodniczący Forum. 
Przypomniał również ludzi 
związanych z FZZ, którzy już 
odeszli. 
Wiele uwagi poświęcił partne-
rom społecznym zaznaczając, 
że często rozmowy z nimi są 
trudne, ale to właśnie one sta-
nowią istotę dialogu. 

I okelria 1,n1ra InlOrMa‹,j, 
f orum Thlevh. 
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Przewodniczący FZZ życzył 
wszystkim członkom Forum 
powodzenia na przyszłość i 
poczucia związkowej wspól-
noty. 
Minister Władysław Kosiniak-
Kamysz zaznaczył, że X-lecie 
Forum to ważny Jubileusz. 
Podziękował za pół roku współ-
pracy z FZZ podkreślając rolę 
dialogu społecznego, czasem 
trudnej wymiany poglądów 
w Komisji Trójstronnej. Dzięko-
wał za konkretne propozycje 
zgłaszane przez Forum do 
projektów ustaw, np. to przed-
stawione w ostatnim czasie. 
„Bez zaangażowania, bez wa-
szej otwartości wiele spraw 
byłoby wiele trudniejszych" - 
powiedział minister pracy. Wy-
raził nadzieję na wspólne świę-
towanie kolejnych jubileuszy 
FZZ, „niezależnie od tego, w ja-
kich rolach się znajdziemy". 
Anna Tomczyk, Główny Inspek-
tor Pracy mówiła wiele o 
przyjacielskich stosunkach łą-
czących PIP i Forum. 
„Forum Związków Zawodo-
wych to organizacja młoda, 
ale zrzesza wielu ludzi 
mądrych, zaangażowanych w 
walkę o prawa pracownicze" - 
powiedziała Anna Tomczyk. 
Wspomniała wspólny projekt 
współfinansowany ze środków 
UE o poszanowaniu godności 
w pracy i wyraziła nadzieję na 
kolejne. 
„Przyjaźń czasem bywa też 
trudna, ale najważniejszy jest 
wzajemny szacunek, który 
między nami ma miejsce" - do-

dała. Złożyła życzenia wszyst-
kim związkowcom Forum na 
kolejne dziesiątki lat. 
Przemawiali również: Przewod-
niczący OPZZ Jan Guz, 
Wiceprzewodniczący NSZZ 
„Solidarność" Jerzy Wielgus, 
Prezes ZRP Jerzy Bartnik, 
wiceprezes BCC Wojciech 
Warski, wiceprzewodniczący 
EKZZ Józef Niemiec, pianista, 
zastępca przewodniczącego 
Związku Zawodowego Twór-
ców Kultury Krzysztof Sadowki. 
Losy Forum zebrani mogli obej-
rzeć w, przygotowanej przez 
Biuro FZZ, multimedialnej pre-
zentacji. 
Program obchodów X-lecia 
uświetnił występ Orkiestry Re-
prezentacyjnego Zespołu Arty-

stycznego Wojska Polskiego. 
Na zakończenie przewodni-
czący Forum Związków Zawo-
dowych Tadeusz Chwałka 
podziękował wszystkim, którzy 
przyczynili się do zorganizowa-
nia Jubileuszu, w tym pracow-
nikom biura Forum, a przede 
wszystkim członkom FZZ, który 
wzięli udział w obchodach 
X-lecia podkreślając, że bez 
nich „Forum po prostu by nie 
było". 
Sponsorami uroczystości byli: 
Powszechny Zakład Ubezpie-
czeń S.A. oraz Polskie Górnic-
two Naftowe i Gazownictwo 
S.A. 

Anna Grabowska 
Marek Dyżakowski 
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ODZNACZENIA PAŃSTWOWE NADANE CZŁONKOM FORUM ZWIĄZKÓW ZAWODOWYCH 

Imię i nazwisko Funkcja w Forum Związków Zawodowych Odznaczenie 

Zenon Kopyściński Przewodniczący Niezależnego Związku Zawodowego 
Kierowców, członek Zarządu Głównego FZZ 

Brązowy Krzyż 
Zasługi 

Tadeusz Wojtasik Wiceprzewodniczący Związku Zawodowego Kapitanów 
i Oficerów, członek Zarządu Głównego FZZ 

Brązowy Krzyż 

Zasługi 

Waldemar Ziobro Przewodniczący Związku Zawodowego Pracowników 
Warsztatowych, członek Krajowej Komisji Rewizyjnej FZZ 

Brązowy Krzyż 
Zasługi 

Feliks Dębicki Przewodniczący ZW FZZ województwa dolnośląskiego, 
Przewodniczący Zakładowej Organizacji Związkowej przy PKP Cargo 
S.A. Dolnośląski Zakład Spółki z siedzibą we Wrocławiu, Wiceprzewod-
niczący WKDS przy Urzędzie Wojewódzkim we Wrocławiu. 

Złoty Medal za 
Długoletnią Służbę 

Grażyna Gaj Założycielka Związków Zawodowych Pielęgniarek i Położnych w woje- 
wództwie śląskim i małopolskim, Wiceprzewodnicząca ZW FZZ woje- 
wództwa małoposlkiego, członek WKDS, członek Zarządu Krajowego 
OZZPiP, Przewodnicząca Rady Zatrudnienia Powiatowego FZZ. 

Złoty Medal za 
Długoletnią Służbę 

Longina Kaczmarska Członek WKDS, uczestniczka prac zespołów Komisji 
Trójstronnej, Przewodnicząca Zarządu Regionu Mazowieckiego 
Ogólnopolskiego Związku Zawodowego Pielęgniarek i Położnych 

Złoty Medal za 
Długoletnią Służbę 

Anna Sokołowska Była członkini i założycielka Związku Zawodowego "Rada Poradnictwa" 
i od 17 lat członkini Zarządu Krajowego pełniąca funkcję skarbnika. 

Złoty Medal za 
Długoletnią Służbę 

ODZNACZENIA NADANE CZŁONKOM FORUM ZWIĄZKÓW ZAWODOWYCH 
PRZEZ GŁÓWNEGO INSPEKTORA PRACY 

Imię i nazwisko Funkcja w Forum Związków Zawodowych 
oraz osiągnięcia zawodowe i społeczne 

Zbigniew Borkowski Członek Związku Zawodowego Kapitanów i Oficerów, główny specjalista w Urzędzie Morskim w Gdyni. 

Krzysztof Chyliński Członek Ogólnokrajowego Zrzeszenia Związków Zawodowych Pracowników Ruchu Ciągłego — zakładowy 
Społeczny Inspektor Pracy (Grupa LOTOS S.A.). W 2010 r. zajął I miejsce w konkursie na Najaktywniejszego 
Zakładowego Inspektora Pracy w Województwie Pomorskim 

Jerzy Kasperczak Członek NSZZ „Solidarność" ' 80. Długoletni i ceniony pracownik Szczecińskiej Stoczni Remontowej „Gryfla" 
S.A. Obecnie pełni funkcję zakładowego społecznego inspektora pracy. Zaangażowany na rzecz rozwoju 
i popularyzacji przepisów bezpieczeństwa i higieny pracy 

Mirosław Konsik Członek Ogólnokrajowego Zrzeszenia Związków Zawodowych Pracowników Ruchu Ciągłego, od 1996 
Społeczny Inspektor Pracy reprezentujący OZZZ Pracowników Ruchu Ciągłego. 

Wiesław Nitz Członek Związku Zawodowego Kierowców w Polsce — w przeszłości Zakładowy Społeczny Inspektor Pracy. 
Aktywnie uczestniczy w pracach ZZ Kierowców w Polsce przy opiniowaniu zmian dotyczących ochrony 
pracy. 

Krzysztof Oźga Członek Związku Zawodowego Inżynierów i Techników. Kontroler w Biurze Atestacji HSW w Zakładzie Sprę-
żynowania Spółka z o.o. Aktywny działacz związkowy zajmujący się problematyką BHP. Z wyboru pełnił funk-
cję Zakładowego Społecznego Inspektora Pracy w latach 2001 do 2006. Od 2007 r. do kwietnia 2011 r. 
pełnił funkcję zastępcy Zakładowego Społecznego Inspektora Pracy. 

Marian Radoła Członek NSZZ „Solidarność" '80- zastępca naczelnika sekcji w zakładzie PKP CARGO S.A. we Wrocławiu. 
Aktywnie uczestniczy w pracach komisji BHP w zakładzie pracy. Na bieżąco wspomaga działania zakłado-
wego Społecznego Inspektora Pracy. 
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Czy na EURO staną 
wrocławskie tramwaje 
Brak porozumienia w Miejskim Przedsiębiorstwie Komunikacji może spowodować, że nie 
tylko mieszkańcy Wrocławia, ale również kibice piłki nożnej nie będą mogli poruszać się po 
mieście środkami komunikacji miejskiej. 

Począwszy od 1 maja 2012 r. 
władze miasta podniosły cenę 
biletów komunikacji miejskiej. 
Szokujący wzrost cen, bo aż 25 
proc., spotkał się z protestem 
mieszkańców. 
Również Zarząd Powiatowy 
Forum Związków Zawodowych 
z Wrocławia negatywnie zaopi-
niował propozycje podwyżek 
cen biletów. Jednym z argu-
mentów, jakimi chciano przeko-
nać Wrocławian była poprawa 
jakości usług w tym zakresie. 
Zapewniano, że ulegnie skró-
ceniu czas jazdy, poprawi się 
komfort jazdy, a mieszkańcy, 
którzy korzystać będą z komu-
nikacji miejskiej nie będą tracić 
czasu stojąc w korkach. 
I oto nagle okazuje się, że za-
miast poprawy, już w czerwcu 
mieszkańcy mogą zostać bez 
możliwości korzystania z ko-
munikacji miejskiej. Trwający 
od lutego spór zbiorowy w MPK 
może ulec zaostrzeniu, co 
skończyłoby się nawet akcją 
protestacyjną polegającą na 
zatrzymaniu tramwajów i auto-
busów. 
Utworzona wspólna reprezen-
tacja związków zawodowych: 

MOZ ZZ Pracowników Komuni-
kacji Miejskiej w RP, KZ MOZ 
NSZZ „Solidarność", KM ZZ 
„Liga Pracy" reprezentująca 
ponad dwutysięczną załogę, 
nawet z pomocą mediatora nie 
osiągnęła dotychczas porozu-
mienia z pracodawcą. 

Miejskie Przedsiębiorstwo Ko-
munikacyjne działa jako jedno-
osobowa spółka Gminy 
Wrocław. Jednak wpływy z 
wprowadzonych podwyżek cen 
biletów, jak powiedział e-NNF 
dyrektor ds. eksploatacji w 
MZK Zdzisław Ferenz, wpłyną 

Wrocławski tramwaj 
(Fot. G. Żelazna) 

Przedmiotem sporu jest wzrost 
wynagrodzeń oraz łamanie 
praw i wolności związkowych. 

do kasy miejskiej nie zasilając 
ani złotówką konta MPK. 
Prezes spółki, nie chcąc się 
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zgodzić na podwyżki, właśnie 
brakiem pieniędzy argumento-
wał swoje stanowisko. 
Dodatkowo przekonywał związ-
kowców, że to właściciel nie 
płaci za wykonane kilometry 
zgodnie z umowami. 

zarządzający spółką nie zwró-
cili się do właściciela o jakąkol-
wiek część z wpływów z 
biletów oraz nie wezwali do 
zapłaty za wykonane już usługi. 
Zastanawiającym jest fakt, że 
rozmowy dotyczące przed-

Nowoczesny tramwaj MPK we Wrocławiu 
(Fot. G. Żelazna) 

Dlaczego tak się dzieje, trudno 
dziś uzyskać odpowiedź, gdyż 
urzędnicy zajęci są przygoto-
waniami do Mistrzostw Europy 
w Piłce Nożnej. 
Nie wiadomo też dlaczego 

miotu sporu zostały przez pre-
zesa spółki uzależnione od 
zgody związków na wprowa-
dzenie zmian w Zakładowym 
Układzie Zbiorowym Pracy. 
Propozycja prezesa spółki, 

by wydłużyć okres rozlicze-
niowy z 1 miesiąca do 3 oraz 
dobowy czas pracy do 12 go-
dzin, może zostać zaakcepto-
wana przez stronę związkową. 
Natomiast wprowadzanie kolej-
nych zmian, m.in. zgoda na 
możliwość ponownego zatrud-
nienia pracownika w tej samej 
dobie pracowniczej, czy ustala-
nie indywidualnych rozkładów 
czasu pracy będzie już kwestią 
większego doprecyzowania. 
To wymaga czasu, którego 
może być za mało do rozpo-
częcia rozgrywek piłkarskich. 
Dla strony związkowej nie do 
zaakceptowania jest rezygna-
cja z rocznych nagród dla 
pracowników, a także z podwy-
żek w 2013 r. To mogą 
być punkty sporne, które unie-
możliwiają skuteczne negocja-
cje.Według dotychczasowych 
ustaleń, mediacje między stro-
nami mają się zakończyć jesz-
cze w maju. 
Jak poinformował e-NNF Józef 
Kwaśniewski — przewodni-
czący MOZ ZZ Pracowników 
Komunikacji Miejskiej w RP - 
jeżeli porozumienia nie będzie, 
związkowcy przygotują refe-
rendum strajkowe. Jeśli zdecy-
dują się na podjęcie akcji 
protestacyjno-strajkowej pole-
gającej na zatrzymaniu komu-
nikacji miejskiej, będzie to 
oznaczać, że miasto zostanie 
na czas EURO 2012 sparaliżo-
wane. 

Gabriela żelazna 
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Bezpłatne porady prawne 
w Bydgoszczy § 
Od marca do kwietnia 2012 r. radca prawny Marek Szczechowski, świadczący bezpłatne 
porady prawne w ramach projektu LCI, czterokrotnie spotykał się z członkami Forum 
Związków Zawodowych Województwa Kujawsko-Pomorskiego. Pytania dotyczyły, co do 
zasady, prawa pracy, w tym sporów zbiorowych oraz prawa związkowego. 

W marcu z porad prawnika 
skorzystały 4 osoby (z 3 róż-
nych organizacji związkowych) 
zaś w kwietniu 5 osób (z 2 róż-
nych organizacji związkowych). 
Po raz kolejny pracownicy MZK 
w Bydgoszczy zainteresowani 
byli zasadami określania, dla 
celów emerytalnych, warunków 
pracy w warunkach szkodli-
wych. Jest to jednoznaczny 
sygnał, że mamy do czynienia 
nie z jednostkowym proble-
mem, a kwestią wymagającą 
rozwiązań systemowych. 
Radca prawny zaproponował 
powołanie komisji składającej 
się z przedstawicieli związków 
zawodowych i pracodawcy 
celem sprawdzenia i ewentual-
nej modyfikacji dokumentów 
znajdujących się w aktach oso-
bowych pracowników. Jeżeli 
takie rozwiązanie problemu nie 
będzie możliwe, pracownikom 
przysługiwać będzie jedynie 
możliwość wystąpienia na 
drogę sądową w trybie określo-
nym w Kodeksie postępowania 
cywilnego. 
Członkowie Związku Zawodo-
wego „Solidarność" '80 zainte-

resowani byli zasadami obsady 
Europejskich Rad Zakłado-
wych. Przedmiotem pytania 
była procedura wyłaniania 
członków rad, w szczególności 
udział w tym procesie związ-
ków zawodowych. 

Radca prawny poinformował, 
że kwestie te uregulowane 
są w ustawie z 5 kwietnia 2002 
r. o europejskich radach zakła-
dowych. Wynika z niej, że 
związki zawodowe mogą wyła-
niać ze swojego grona człon-
ków tych rad. 

Natomiast członków Związku 
Zawodowego "KADRA" z SO-
LINO S.A. interesowały zasady 
dotyczące funkcjonowania Za-
kładowego Funduszu Świad-
czeń Socjalnych. Ich pytanie 
brzmiało: „Jaki rodzaj kosztów 

(np. podatki i opłaty, wywóz 
nieczystości itp.), i w jakiej wy-
sokości, może być sfinanso-
wany z ZFŚS na utrzymanie 
ośrodka wypoczynkowego. 
Radca prawny sporządził na 
piśmie stanowisko, informując 
iż stosownie do art. 1 Ustawy 
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o Zakładowym Funduszu 
Świadczeń Socjalnych, to 
ustawa ta określa zasady 
tworzenia przez pracodawców 
Zakładowego Funduszu Świad-
czeń Socjalnych, zwanego 
dalej "funduszem", jak również 
zasady gospodarowania środ-
kami tego funduszu, przezna-
czonego między innymi na 
dofinansowanie zakładowych 
obiektów socjalnych. 
Na podstawie art. 2 pkt 4 ww. 
ustawy, zakładowe obiekty so-
cjalne definiowane są jako 
ośrodki wczasowe i kolonijne, 
domy wypoczynkowe, sanato-
ria, ogrody działkowe, obiekty 
sportowo-rekreacyjne, żłobki, 
kluby dziecięce i przedszkola 
oraz obiekty służące działalno-
ści kulturalnej. 
Prawnik wyjaśnił, że Katarzyna 
Piecyk, w Komentarzu do 
art. 2 ustawy o zakładowym 
funduszu świadczeń socjal-
nych stwierdziła, iż „przepis art. 
1 ustawy posługuje się poję-
ciem "dofinansowanie" a nie 
„finansowanie". Wyklucza to 
przeznaczenie środków fundu-
szu na utrzymywanie obiektów 
socjalnych, bowiem pełne 
koszty ich utrzymania obcią-
żają pracodawcę. 
Są to koszty poniesione np. na 
remonty, konserwację, oświet-
lenie, utrzymanie czystości, 
ogrzewanie, koszty obsługi 
personelu oraz składki na ich 
ubezpieczenie społeczne. Do-
finansowanie może natomiast 
polegać na przekazaniu środ-
ków na zmniejszenie wydatków 

związanych z utrzymaniem 
obiektów lub na sfinansowanie 
konkretnych zakupów". 

ustawy, (mającej prymat nad 
zapisami regulaminu zakłado-
wego), pojęcie „dofinansowa-

Na zdjęciu, pierwszy z lewej radca prawny - Marek Szechowski 
(Fot. L. Durślewicz) 

Zdaniem prawnika, taki pogląd, 
oddaje ducha ustawy i jest 
zgodny z całokształtem uregu-
lowań dotyczących wydatko-
wania środków z ZFŚS. 
Odnosząc się do pytania ZZ 
KADRA, radca prawny wyjaś-
nił, że ze względu na zapisy 

nie" należy rozumieć jako 
wydatkowanie środków nie po-
krywających w całości kosztów 
utrzymania ośrodka wczaso-
wego, prowadziłoby to bowiem 
do naruszenia przepisów 
ustawy. 
Id 
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Porady prawne w Lubelskiem 

Coraz więcej problemów z pracodawcami 
Niezmiennym powodzeniem cieszą się porady prawne, jakie świadczone są w lubelskim 
punkcie LCI. Do mecenasa Piotra Kowalewskiego zgłaszają się kolejni interesanci. 

O nowych wątkach swojej 
sprawy poinformował prawnika 
pracownik Herbapolu Lublin 
S.A., o którego problemach pi-
saliśmy już na łamach „e-NNF". 
Okazuje się, że tym razem pra-
codawca chce go nie tymcza-
sowo przenieść na inne 
stanowisko, ale zwolnić, mimo 
że jest chroniony przez związki 
zawodowe. Z tego samego 
przedsiębiorstwa do mecenasa 
Kowalewskiego zgłaszają się 
też inni pracownicy. Zdaniem 
prawnika, to dowód, że w za-
kładzie nie dzieje się najlepiej. 
Do punktu w Lublinie przycho-
dzą też ze swoimi kłopotami 
kolejne pielęgniarki. Chodzi 
głównie o warunki, w jakich 
muszą świadczyć pracę w szpi-
talach i o kwestie związane z 
ich wynagrodzeniem. Panie 
pracują m.in. w Okręgowym 
Szpitalu Kolejowym oraz w 1. 
Wojskowym Szpitalu z Polikli-
niką. 
Prawnik udzielał też porad 
członkom NSZZ „Solidarność" 
'80, zatrudnionym na Uniwer-
sytecie Marii Curie-Skłodow-
skiej. Organizacja ta była 
mocno skonfliktowana z rekto-
rem, prof. Andrzejem Dąbrow-
skim. 

Najprawdopodobniej sytuacja 
ta wkrótce ulegnie zmianie, 
gdyż szef uczelni zrezygnował 
z ubiegania się o reelekcję na 
swoim stanowisku, pod koniec 
maja zaś rektorem UMCS zos-
tał dotychczasowy prorektor 
ds. studenckich, prof. Stani-
sław Michałowski, z którym — 
co podkreślają związkowcy — 
rozmawia się im znacznie le-
piej. 
Stałymi gośćmi dyżurów są 
też przedstawiciele środowiska 
kolejowego. Np. pracownicy 
spółki PKP „Cargo" przybyli 
w sprawie usamodzielnienia 
struktur związkowych w ich 
zakładzie. Natomiast jeden 
ze zwalnianych pracowników 
Przedsiębiorstwa Naprawy In-
frastruktury sp. z o.o. otrzymał 
kompleksową poradę ponie-
waż pracodawca wręczył mu 
wypowiedzenie umowy o pracę 
na czas określony na długo 
przed jej wygaśnięciem. W tym 
konkretnym wypadku poszko-
dowany związkowiec mógł też 
liczyć na pomoc w zakresie na-
pisania pozwu do sądu pracy. 
Na prośbę Przewodniczącego 
Zarządu Wojewódzkiego FZZ 
w Lublinie Marka Kołodziej-
czyka, prawnik zapoznał się 

również z napływającymi do 
Forum Związków Zawodowych 
projektami uchwał samorzą-
dów — z prośbą o wyrażenie 
opinii w kwestii likwidacji szkół 
i placówek wychowawczych. 

Jak jednak zauważył mecenas 
Kowalewski, projekty te były 
wcześniej weryfikowane pod 
względem formalnym przez, 
zatrudnionych przez urzędy 
gmin i miast, radców prawnych. 
MO 
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Program naprawczy 
miejskiej lecznicy 

Bolesne uzdrawianie 
szpitala w Świnoujściu 

W związku z tragiczną sytua-
cją finansową miejskiego 
szpitala w Świnoujściu opra-
cowano jego plan napraw-
czy. Decyzję o jego 
wdrożeniu ma podjąć prezy-
dent miasta Janusz Żmurkie-
wicz. Wiadomo już jednak, 
że jeśli plan zostanie przy-
jęty, będą zwolnienia i niższe 
płace. 

Zobowiązania świnoujskiego 
szpitala, jak podaje na swym 
portalu Głos Szczeciński z 15 
maja 2012 r., wynoszą ponad 
14 mln zł. i stale rosną. W celu 
pozyskania dodatkowych środ-
ków, zdaniem autorki planu 
naprawczego dyrektor Małgo-
rzaty Szmajdy, ma być urucho-
miony, m.in. dzienny oddział 
zaburzeń nerwicowych. W pla-
cówce należałoby też otworzyć 
poradnię okulistyczną oraz 
przeprowadzać zabiegi okulis-
tyczne na zasadach komercyj-
nych. Inne założenia planu to: 
zwiększenie dostępności do 
poradni kardiologicznej i uro-
logicznej, otwarcie gabinetu 
medycyny pracy oraz szkoły 
dla rodziców w zakresie lakta-
cji i pielęgnacji noworodka. 
W planach pani dyrektor jest 
również zawarcie porozumie-

nia ze związkami zawodowymi 
I obniżenie dodatku za wy-
sługę lat do 20 proc. Obniżone 
miałby być też o 100 zł wyna-
grodzenie. Dyrektor szpitala 
zamierza również zweryfiko-
wać umowy dotyczące nocnej 
i świątecznej pomocy medycz-
nej na przyszły rok, planuje 
zwolnienia sekretarek medycz-
nych oraz zmianę etatów 
podstawowego personelu na 
umowy cywilno-prawne. 

Wiadomo też, że zgłosiły się 
firmy zainteresowane dzie-
rżawą placówki, m.in. EMCE 
Instytut medyczny S.A. z 
Wrocławia, który administruje 
jedenastoma jednostkami w 
całym kraju. Jednak, jak mówi 
prezydent Świnoujścia, dys-
kusja na temat ewentualnej 
dzierżawy będzie odbywać się 
w szerszym gronie, gdyż funk-
cjonowanie szpitala wybudo-
wanego w 100 proc. nakładami 
i wysiłkiem miasta jest sprawą 
zbyt poważną, by podejmować 
ją jednoosobowo. 
Joanna Podkowińska 

Porady prawne 
w Wielkopolsce 

Na terenie Województwa Wiel-
kopolskiego, w dniach 12 i 26 
kwietnia 2012 r., odbyty się 
kolejne dyżury prawne realizo-
wane w ramach projektu LCI 
FZZ. Udzielała ich radca 
prawny Anna Mikucka — Siwiec. 

Podczas dyżurów osoby korzys-
tające z porad pytały m.in. czy w 
przypadku likwidacji schroniska 
dla nieletnich przysługuje szcze-
gólna ochrona związkowa do 
końca kadencji władz? Praw-
niczka wyjaśniła, iż szczególna 
ochrona związkowa nie przysłu-
guje, a stanowi o tym art. 411 Ko-
deksu pracy w zw. z art. 5-7 
Ustawy o zwolnieniach grupo-
wych oraz art. 32 Ustawy z 23 
maja 1991 r. o związkach zawo-
dowych. Kolejne z pytań doty-
czyło tego, czy w przypadku 
całkowitej likwidacji schroniska dla 
nieletnich, dyrektor powinien w za-
wiadomieniu związku zawodo-
wego o likwidacji wskazać, że 
zwolnienie nauczycieli mianowa-
nych nastąpi zgodnie z art. 20 
Karty nauczyciela. Prawniczka 
odpowiedziała, że przepisy prawa 
nie przewidują takiego wymogu. 
Na pytanie, czy jest wykładnia 
§ pkt 6 Rozporządzenia MSWiA 
z 29 grudnia 2005 r. w sprawie 
pełnienia służby przez strażaków 
PSP, dotycząca pojęcia bezpo-
średniego przygotowania do 
służby, prawniczka udzieliła odpo-
wiedzi, iż wykładnia ww. przepisu 
nie istnieje. 
amg 
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Niepewny los laboratorium w Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej w Gryfinie 

Sanepid zamyka laboratoria 
Laboratorium gryfińskiego Sanepidu grozi likwidacja. Pracownicy sprzeciwiają się, ale 
zagrożonych placówek jest więcej. W regionie mogą zostać tylko dwa laboratoria. 

Działające od 1992 r. gryfińskie 
laboratorium, jak informuje 
portal Głosu Szczecińskiego z 
8 maja 2012 r., siedem lat temu 
uzyskało akredytację Polskiego 
Centrum Akredytacyjnego. 
Zapewnia ona wiarygodność 
badań i analiz. 

pieniędzy włożonych we wdro-
żenie całego systemu. 
Co więcej, laboratorium w Gry-
finie bada próbki wody z 
powiatu gryfińskiego i myślibor-
skiego, które obejmują ok. 150 
tys. mieszkańców. 
W powiecie gryfińskim Odra 

Sanepid w Gryfinie 
(Fot. J. Podkowińska) 

Wprowadzenie tego systemu 
wymagało dużego nakładu 
pracy od pracowników jak 
również ogromnych środków fi-
nansowych. Zdaniem pracow-
ników, zamknięcie laboratorium 
to marnowanie publicznych 

ma najdłuższą linie brzegową. 
W przypadku powodzi i zalań 
ujęć wody pitnej to właśnie la-
boratorium w Gryfinie natych-
miast podejmowało działania. 
W przypadku likwidacji labora-
torium, próbki wody trzeba bę-

dzie wozić do innych ośrodków, 
w których z kolei nie 
obędzie się bez zatrudnienia 
dodatkowych pracowników. 
Oszczędności wydają się więc 
wątpliwe. Zachodniopomorski 
Państwowy Wojewódzki In-
spektor Sanitarny w Szczecinie 
tłumaczy, że główną przyczyną 
planowanych likwidacji są 
zmiany w ustawie. 
Mimo, że laboratorium w Gryfi-
nie jest bardzo dobre, a 
pracownicy wspaniali, jak pod-
kreśla dyrektor Wojewódzkiej 
Stacji Sanitarno - Epidemiolo-
gicznej w Szczecinie, to od 
2013 r. stacje nie będą mogły 
podejmować dodatkowo płat-
nej pracy. Będą posiadać tzw. 
budżet zadaniowy. Przewiduje 
się że zadania te mogłyby wy-
konywać maksymalnie dwa la-
boratoria w regionie (obecnie 
jest ich 12 w regionie). 
Wiadomo, że do ministerstwa 
trafi postulat utrzymania pracy 
zarobkowej laboratoriów. Jaka 
będzie decyzja, tego jednak nie 
wiadomo. Miejmy nadzieję że 
podejmujący decyzję wezmą 
pod uwagę dobro regionu oraz 
pracowników zagrożonych lik-
widacją laboratoriów. 
„P 

KAPITAŁ LUDZKI Związków i  i
Forum 

Zawodowych 1\110# 
Projekt wspolfinansowany ze środków Unii Europejskiej w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego 

WGOI MIOPIA« 
11.111011.1510 

MOLW ~OM 



str. 29 e -Nasze Nowe Forum V12 

Z ŻYCIA FORUM 

Dyżury prawnika na Podlasiu 

Liczba pytań i opinii 
w związkowych sprawach stale rośnie 

§ 
Zgodnie z założeniami projektu LCI FZZ od grudnia 2011 r. na Podlasiu ruszyły dyżury praw-
nika. Udziela ich Kancelaria Radcy Prawnego Iwony Wójcik-Nikitiuk. Osobą bezpośrednio 
zaangażowaną w dyżury jest Joanna Zieziulko, która na co dzień pracuje w tej kancelarii. 

Dyżury prawnika spotkały się z 
dużym zainteresowaniem za-
równo ze strony organizacji 
związkowych, jak i poszczegól-
nych członków związków zrze-
szonych w FZZ. Na bazie 
doświadczeń z funkcjonowania 
dyżurów przez prawie 6 mie-
sięcy zauważalny jest wzrost 
liczby osób korzystających 
z porad. W grudniu 2011 r. pię-
ciu związkowców przedstawiło 
swoje problemy, zaś w kwietniu 
2012 r. było ich już 16. 
Tematami z zakresu przepisów 
wynikających z pragmatyk 
służbowych służb munduro-
wych były: uprawnienia z za-
kresu pomocy finansowej na 
zakup lokalu mieszkalnego, 
skrócenie okresu służby przy-
gotowawczej, odpowiedzial-
ność materialna, zwrot kosztów 
dojazdu do miejsca pełnienia 
służby. 
Inne zagadnienia, jakie przed-
stawiano prawnikowi to m. in.: 
świadczenia socjalne, terminy 
wynikające z Kodeksu postę-
powania administracyjnego. W 
tych zakresach udzielane po-
rady były ustne. 
Z porad korzystały też władze 

związków zawodowych na 
szczeblu organizacji międzyza-
kładowych i terenowych. Opi-
nie w zakresie zmian w 
statutach uzyskały Związek Za-
kładowy British American To-
bacco oraz Wolny Związek 
Zawodowy Pracowników Gos-
podarki Wodnej i Ochrony Śro-
dowiska. 

Opinię dotyczącą podziału 
nagród w przypadku braku re-
gulaminów premiowania i na-
gradzania (art. 27 Ustawy o 
związkach zawodowych) otrzy-
mał Niezależny Samorządny 
Związek Zawodowy Funkcjo-
nariuszy i Pracowników Wię-

ziennictwa, zaś w zakresie 
projektu zmian w statucie Pra-
cowniczej Kasy Zapomogowo 
Pożyczkowej - uzyskał Nieza-
leżny Samorządny Związek Za-
wodowy Straży Granicznej. 
Przez tych kilka miesięcy wy-
pracowany został też nowy 
sposób komunikowania się z 
kancelarią. Teraz pytania do 

prawnika dyżurującego w 
mach projektu [Cl Forum 
Związków Zawodowych na 
Podlasiu można zadawać nie 
tylko osobiście czy telefonicz-
nie, ale także drogę mailową. 

Adam Gryka 
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Pierwsze wrażenie można zrobić tylko raz 

Z Łukaszem Laskowskim - trenerem w zakresie 
autoprezentacji rozmawia Bogusz Naglewicz. 

Bogusz Naglewicz: W przy-
padku związkowców zapre-
zentowanie się z dobrej 
strony często pomaga w 
osiągnięciu celu. Jak się pre-
zentować, co zrobić żeby od-
biorca widział nas tak, jak my 
tego chcemy? 

Łukasz Laskowski: To właś-
nie sztuka autoprezentacji. 
Składa się na nią szereg kom-
petencji, które pozwalają wyra-
zić daną osobę, jej osobowość 
w sposób naturalny, auten-
tyczny, w zależności od potrzeb 
dopasowujący się do określo-
nej sytuacji, do określonych 
okoliczności oraz do określonej 
grupy odbiorców. 

B.N.: Jak skutecznie się pre-
zentować? 

Li.: Autentycznie, naturalnie. 
Ludzie zawsze kupują nie to, 
jaki ktoś jest, ale dlaczego jest 
taki, dlaczego właśnie w taki 
sposób chce się „sprzedać". 
Odbiorcy kupują motywy, które 
kierują ludźmi, a nie poszcze-
gólne zachowania. 
Podstawową kwestią jest odpo-
wiedź na pytanie: „Dlaczego 
chcę się w taki sposób zacho-
wywać i czy to jest naturalne 

dla mnie, czy dobrze się z tym 
czuję?" 

B.N.: Czego unikać przy ofi-
cjalnych wystąpieniach? 

Sztuczności. Każde wy-
stąpienie jest tak naprawdę 
oficjalne, może poza impre-
zami u znajomych. W każdym 
wystąpieniu kluczem jest prze-
kazanie odpowiedniej intencji 
wypowiedzi tak, by odbiorcy, 
uczestnicy zrozumieli co chce 
się im przekazać i zrozumieli to 
w taki sposób, jak my chcemy. 
Trafienie do każdego z odbior-
ców indywidualnie jest niemoż-
liwe, tym bardziej jeśli ma się 
przed sobą 50 czy 100 osób na 
sali. Można natomiast przeka-
zać emocje i obraz, który ma 
się w głowie. Wtedy osiąga się 
sukces. 

B.N.: Czy strój ma wpływ na 
postrzeganie przez innych 
przy prezentacjach i jak go 
dobrać? 

Li.: W ubraniu powinno się 
przede wszystkim dobrze czuć. 
Nie wyobrażam sobie kogoś z 
subkultury punków czy skin-
headów w garniturze nawet, 
gdyby kazano im to założyć, 

czuliby się w nich nieswojo, nie 
byliby naturalni. Ludzie by ich 
nie „kupili". 
Strój należy dobrać do okolicz-
ności i do grupy, przed którą się 
występuje. Jeżeli są to biznes-
meni, nie można wyjść do nich 
w dresie chyba, że jest to grill 
przy kiełbasce i piwie. Wystą-
pienia publiczne przed tą grupą 
zobowiązują do tego żeby za-
łoży garnitur albo chociażby 
jakiś elegancki causeur, ewen-
tualnie dżinsy, koszulę i mary-
narkę. 
Strój należy dobierać przede 
wszystkim do samopoczucia i 
do osobowości. 

B.N.: Szkolenia z autoprezen-
tacji pozwalało uczestnikom 
odnaleźć ich dobre cechy? 

L.L.: Uwydatnianie swoich 
dobrych cech i szukanie obsza-
rów do wzmocnienia. Zawsze 
jest to obszar do pracy nad 
sobą. Człowiek uczy się całe 
życie. Zawsze pojawiają się 
obszary, w których czujemy 
się słabiej, i które można 
wzmocnić w sposób naturalny, 
nie wymagający stosowania 
sztucznych socjotechnik. 

B.N.: Dziękuję za rozmowę. 

2 KAPITAŁ LUDZKI 
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Cafe Forum i Forum Dialogu w Kujawsko-Pomorskim 

Kolejne struktury miejsko—powiatowe FZZ 
„przywrócone do życia" 

Na ostatnich spotkaniach Cafe Forum oraz Forum Dialogu, jakie miały miejsce w Wojewódz-
twie Kujawsko — Pomorskim, w Inowrocławiu (16 kwietnia 2012 r.) oraz Włocławku (8 maja 
2012 r.), zaktywizowane zostały struktury miejsko — powiatowe 

Każdy z zarządów powiato-
wych wybrał ze swojego grona 
przewodniczącego, wiceprze-
wodniczących, a także pięcio-
osobowe prezydium. Wybór 
nastąpił w głosowaniu jawnym, 
zwykłą większością głosów. 
Przewodniczącymi zostali 
Jacek Łapiński (Związek Zawo-
dowy Inżynierów i Techników) 
w Inowrocławiu oraz Maciej 
Gawrysiak (NSZZ Funkcjona-
riuszy i Pracowników Więzien-
nictwa) we Włocławku. 

automatycznie weszli w skład 
Zarządu Wojewódzkiego FZZ. 
Głównym zadaniem struktur 
terenowych Forum Związków 
Zawodowych, a tym samym 
zarządów miejsko — powiato-
wych, jest bieżąca współpraca 
oraz prezentowanie stanowisk 
Forum Związków Zawodowych 
wobec organów administracji 
państwowej, samorządowej, 
gospodarczej, organizacji pra-
codawców, politycznych, spo-
łecznych i zawodowych oraz 

Trzeci od lewej Przewodniczący FZZ w Inowrocławiu w Jacek Lapiński 
(Fot. L. Durślewicz) 

Zgodnie z zakresem kompe-
tencji, zasadami wyborczymi i 
zasadami finansowania struk-
tur terenowych FZZ, przewod-
niczący struktur powiatowych 

instytucji i stowarzyszeń z te-
renu swojego działania. Dla-
tego ich powoływanie jest 
bardzo istotne dla inicjowania 
działań mających na celu po-

prawę warunków bytowych 
członków związków oraz i ro-
dzin. 

Przewodniczący FZZ we Włocławku 
Maciej Gawrysiak 

(Fot. L. Durślewicz) 

Warto w tym miejscu przypo-
mnieć, że dzięki projektowi LCI 
FZZ aktywizowane zostały już 
4 różne struktury miejsko — po-
wiatowe na terenie Wojewódz-
twa Kujawsko - Pomorskiego: 
w Bydgoszczy, Toruniu, Inow-
rocławiu i Włocławku. 
Id 
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Cafe Forum w Zachodniopomorskiem 

Dyskusja między innymi 
o problemach z inspekcją pracy 
Kolejne spotkanie z cyklu Cafe Forum w Województwie Zachodniopomorskim, odbywające 
się w ramach Projektu Lokalne Centra Informacji FZZ, miało miejsce 24 kwietnia 2012 r. 
w Szczecinie. Dyskusja dotyczyła szeroko pojętych uprawnień członków związków zawo-
dowych oraz Zakładowego Funduszu Świadczeń Socjalnych. 

W spotkaniu wzięli udział 
przedstawiciele związków za-
wodowych oświaty, „Solidar-
ności" 80, telekomunikacji, 
pielęgniarek i marynarzy (tym 
razem najliczniej przybyli właś-

nie przedstawiciele Ogólnopol-
skiego Związku Zawodowego 
Oficerów i Marynarzy). 
Na pytania związkowców odpo-
wiadał inspektor Okręgowego 
Inspektoratu Pracy w Szczeci-

nie. Ze strony uczestników pa-
dały tez uwagi pod adresem 
samej inspekcji pracy, która w 
różny sposób interpretuje prze-
pisy dotyczące np. uprawnień 
określonych związków zawo-

Uczestnicy Cafe Forum w Szczecinie 
(Fot. J. Podkowińska) 

dowych do zawierania zakłado-
wych układów zbiorowych 
pracy. 
Niektórzy z inspektorów doko-
nują interpretacji tych samych 
przepisów na niekorzyść 

związków zawodowych, pod-
czas gdy inni interpretują je zu-
pełnie odmiennie. 
Odpowiadający na pytania 
inspektor sugerował, że w ta-
kich spornych kwestiach nale-

żałoby zwracać się do sądu, 
który rozstrzygając spór do-
kona interpretacji ostatecznie 
rozwiewającej wątpliwości obu 
stron. 
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Brak akceptacji 
uprawnień związków 
zawodowych 

Działalność Związków Zawo-
dowych reguluje między in-
nymi. Ustawa o związkach 
zawodowych, w której spre-
cyzowane są kompetencje 
organizacji związkowych. 
W jednym z jej artykułów 
jasno określono rolę związ-
ków w ustalaniu regulaminu 
premiowania i nagradzania 
pracowników. 

Są zakłady pracy, w których 
jest to ściśle przestrzegane, re-
gulaminy opracowane przy 
współudziale organizacji związ-
kowych, jak również wykonanie 
postanowień tych regulaminów 
opiniowane przez związki. 
Bywa jednak i tak, że praco-
dawcy, bez zgody związków, 
wprowadzają wewnętrzne za-
rządzenia, wstrzymujące ich 
wykonanie. Nie biorą pod 
uwagę, a nawet wręcz nie 
tolerują, argumentacji strony 
związkowej sugerującej, iż 
takie działania są bezprawne. 
Przedstawiciele organizacji 
związkowych informują organy 
nadrzędne zakładów pracy o 
takich faktach celem bezkon-
fliktowego rozwiązania pro-
blemu. Spotykają się jednak z 
obojętnością. 
Taki fakt miał miejsce w Szpi-
talu Powiatowym ZOZ w Piszu. 
Jego dyrektor, bez zgody orga-

nizacji związkowych, wstrzy-
mał stosowanie regulaminu 
premiowania, a konkretnie pre-
mii zadaniowych. PIP, po 
przeprowadzeniu kontroli, po-
twierdził wystąpienie takiego 
działania i podkreślił, Ze de-
cyzja dyrektora była niezgodna 
z obowiązującymi przepisami. 
Organizacje związkowe dzia-
łające w tym szpitalu złożyły 
pozew do sądu. Sprawa jest w 
toku. Będziemy o niej informo-
wać w kolejnych numerach e-
NNF. 
tm 

W Świdniku 
znowu wrze 
Odbyła się kolejna pikieta 
przed siedzibą podlubelskich 
zakładów PZL WSK „Swid-
nik", obecnie wchodzących 
w skład koncernu Agusta 
Westland. Tym razem nie 
chodzi o sprawy płacowe, 
lecz o system pracy, który 
menedżerowie firmy chcą 
zmienić. 

„To zmiany na niekorzyść pra-
cowników" — uważa część dzia-
łających w fabryce śmigłowców 
organizacji związkowych. 
Chodzi o zamiar wprowadzenia 
ciągłego trybu pracy. Wówczas 
zatrudnione w świdnickich 
zakładach osoby musiałyby 

pracować nie tylko w dni po-
wszednie, ale i w weekendy. 
W grę wchodziłaby jednak nie 
dobrowolność, a przymus wy-
konywania obowiązków w ta-
kich warunkach. Przeciwstawili 
się temu związkowcy. Wyra-
zem protestu była zorganizo-
wana 15 maja 2012 r. pikieta 
przed siedzibą firmy. 
„Inaczej byłoby, gdyby pracow-
nik sam chciał przyjść do pracy 
w sobotę czy niedzielę osiąga-
jąc z tego dodatkową korzyść, 
choć oczywiście kosztem życia 
rodzinnego" — tłumaczy Andrzej 
Borys z Wolnego Związku Za-
wodowego „Sierpień" '80. 
Związkowcy ostrzegają, że jeśli 
właściciel PZL wprowadzi nowy 
system, zostanie złożone do-
niesienie do Państwowej In-
spekcji Pracy. 
„Nie wykluczamy też wejścia w 
spór zbiorowy z pracodawcą" — 
zastrzegają związkowcy. 
Jest to kolejny konflikt wokół 
świdnickiej wytwórni maszyn 
lotniczych. Kilka miesięcy temu 
w całym kraju głośno było o 
proteście pracowników przeciw 
proponowanemu przez zarząd 
spółki porozumieniu płaco-
wemu na 2012 r. W akcji nie 
wzięły udziału wszystkie dzia-
łające w zakładzie związki 
zawodowe, ale do zdecydowa-
nych form sprzeciwu dołączyły 
się osoby niezrzeszone. Akcja 
protestacyjna w Swidniku pole-
gała nie tylko na przestojach w 
pracy, ale także na marszach 
ulicami miasta. 
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Premia motywacyjna w JSW bez porozumienia ze stroną społeczną 

Związkowcy walczą z samowolą pracodawcy 

Jarosław Zagórowski, prezes Jastrzębskiej Spółki Węglowej, nie zważając na postulaty 
i protesty związkowców, zdecydował się na wypłatę premii motywacyjnych na własnych 
zasadach, a nie tych, które proponowała strona społeczna. 

W kwietniu 2012 r. po raz 
pierwszy została wypłacona 
górnikom premia za przekro-
czone w marcu zadania. Na 25 
ścian fedrujących w JSW, aż 
23 przekroczyły założony plan. 
Tym samym pracownicy 34 z 
46 przodków zostali dodatkowo 
wynagrodzeni za swoją pracę. 
Katarzyna Jabłońska-Bajer, 
rzecznik JSW, oświadczyła, iż 
premie przyniosły zamierzony 
efekt więc będą wypłacane 
każdego miesiąca od kwietnia 
do grudnia 2012 r. Zarząd 
Spółki wskazuje, że jeżeli wy-
niki ekonomiczne będą sukce-
sywnie rosły, to premia 
zostanie przedłużona na na-
stępne lata. 
Początkowo, założenia za-
rządu JSW w sprawie wypła-
cania premii motywacyjnej 
dotyczyły górników oddziałów 
wydobywczych, przodkowych i 
zbrojeniowo-likwidacyjnych. 
Obecnie zarząd poszedł dalej 
i poinformował, iż podjął de-
cyzję o wprowadzeniu premii 
zadaniowej dla wszystkich pra-
cowników spółki, by powiązać 
docelowo płace z efektami 
pracy. 
Takie działanie nie zostało za-
akceptowane przez stronę 
związkową. Ich zdaniem, takie 

postępowanie zarządu przy-
czyni się do obniżenia stanu 
bezpieczeństwa na dole ko-
palń, a ponadto doprowadzi do 
skonfliktowania załogi. Piotr 
Szereda, reprezentujący poro-
zumienie central związkowych, 
osobiście potwierdza to w swo-
ich wypowiedziach. Uważa, iż 
system rozdziału premii jest 
niesprawiedliwy oraz skłóca 
ludzi na oddziałach. 

Wejście do Jastrzębskiej Spółki 
Węglowej 

(Fot. O. Królikowska) 

11 i 12 kwietnia 2012 r. organi-
zacje związkowe działające w 
JSW złożyły do Prokuratury 
Rejonowej w Jastrzębiu Zdroju 
dwa zawiadomienia o popełnie-
niu przestępstw polegających 
na utrudnianiu wykonywania 
działalności związkowej. Pierw-
sze zawiadomienie dotyczy 
uchwały w sprawie premii mo-

tywacyjnych, drugie - nowych 
umów o pracę. Związkowcy 
wskazują, że zarząd JSW na-
ruszył ustawę z 23 maja 1991 
r. o związkach zawodowych, 
Kodeks pracy oraz Porozumie-
nie Zbiorowe z 5 maja 2011 r. 
zawarte między zarządem 
JSW, a związkami zawodo-
wymi działającymi w JSW. 
Podejmując uchwały i wprowa-
dzając je w życie, zarząd JSW 
naruszył postanowienia ustawy 
o związkach zawodowych, 
gdyż uczynił to w sposób jed-
nostronny, naruszając zasadę 
partnerstwa, autonomii związ-
kowej oraz równouprawnienia 
partnerów społecznych. Pań-
stwowa Inspekcja Pracy rów-
nież wskazała zarządowi 
naruszenia prawa opisując je w 
protokole pokontrolnym podpi-
sanym 15 marca 2012 r. 
W JSW sytuacja jest napięta 
już od dłuższego czasu. Trwają 
spory zbiorowe, które dotyczą 
podwyżki płac oraz wycofania 
przez zarząd nowych umów o 
pracę. Związkowcy konsek-
wentnie wskazują, że zarząd 
nieustannie łamie ustalenia po-
rozumień prywatyzacyjnych 
oraz ignoruje opinię Państwo-
wej Inspekcji Pracy. 
ok 
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Forum Dialogu w Lubelskiem 

Problemy prawne i niełatwe kontakty z mediami 

Spotkania z cyklu Forum Dialogu w ramach projektu Lokalne Centra Informacji FZZ 
w regionie lubelskim cieszą się dużym zainteresowaniem uczestników. Ostatnie były 
poświęcone prawnym aspektom układów zbiorowych i kontaktom z mediami. 

27 kwietnia 2012 r. w spotkaniu 
Forum Dialogu z udziałem eks-
perta do spraw kontaktów z 
dziennikarzami — znanym i ce-
nionym lubelskim dziennika-
rzem, red. Tymoteuszem 
Iskrzakiem — wzięło udział kil-
kanaście osób wytypowanych 
przez organizacje związkowe 
FZZ. To zresztą ich przedstawi-
ciele postulowali, by poruszyć 
na Forum Dialogu to zagadnie-
nie. 
„Uważam, że jako związkowcy 
mamy zbyt mało wiedzy i do-
świadczenia by moc „wygrać" 
w razie potrzeby z tymi, którzy 
dążą do ograniczenia naszych 
praw pracowniczych" — podkre-
ślił jeden ze związkowców z 
PKP „Cargo" w liście przesła-
nym do lubelskiego punktu LCI. 
Wtórowali mu inni, w tym człon-
kowie związków działających 
przy urzędach skarbowych. 
„Jako związki zawodowe nie 
jesteśmy przygotowani do kon-
taktów z mediami, a to jest w 
dzisiejszych czasach istotne, 
zarówno jeśli chodzi o prezen-
towanie swojego stanowiska w 
określonych sprawach, jak rów-
nież bezsilni w sytuacjach kon-
fliktowych z pracodawcą, który 
dysponuje o wiele większymi 
możliwościami i doświadcze-
niem w "sprzedaży" swoich 

racji prasie" — napisała jedna z 
działaczek związkowych. 
Dziennikarz omówił podstawy 
prawne funkcjonowania prasy, 
jak też prawa i obowiązki 
samych dziennikarzy oraz — 
w tym konkretnym przypadku 
organizacji związkowych. 
Potem była mowa o praktycz-
nych aspektach prowadzenia 
własnej działalności informacyj-
nej. Po wszystkim nastąpiła 
dyskusja. Wiele czasu poświę-
cono kwestii cenzury i wolności 
słowa. 
„Spotkałam się z presją ze 
strony pracodawcy, bym wyco-
fała udzielone wcześniej dzien-
nikarzowi informacje o 
warunkach naszej pracy" — po-
wiedziała biorąca udział w 
Forum Dialogu pielęgniarka, 
zatrudniona w jednym z więk-
szych lubelskich szpitali. — 
„Teraz wiem, jak postępować w 
takim przypadku" - dodała. 
„Nam z kolei przypisuje się, że 
z jedną z gazet „obaliliśmy" 
kandydaturę dotychczasowego 
rektora" — stwierdziła Elżbieta 
Chodzyńska, przewodnicząca 
NSZZ „Solidarność" '80 w lu-
belskim Uniwersytecie Marii 
Curie-Skłodowskiej. 
Ekspert nawiązał także do zja-
wiska tzw. czarnego PR. 
„To także jest jakaś metoda. 

Ale jak ktoś się na tym nie zna, 
to nie doradzam, aby się za to 
brać" — mówił redaktor Iskrzak. 
11 maja 2012 r. miało miejsce 
Forum Dialogu z udziałem 
prawnika mec. Piotra Kowalew-
skiego, który przedstawił za-
gadnienia związane z układami 
zbiorowymi oraz regulaminami 
pracy. 
Trwające cztery godziny spot-
kanie zdominowały podsta-
wowe pojęcia, jak też 
tłumaczenie zasad, na jakich 
regulaminy są wprowadzane. 
Związkowcy zadawali wiele 
pytań, chcieli też wyjaśnienia 
niektórych wątpliwości. 
Znamiennym jest poruszony 
w dyskusji przypadek z podlu-
belskiej Bychawy, gdzie połą-
czono miejscowy ośrodek 
zdrowia z powiatowym szpita-
lem. 
„Jaki układ i regulamin obowią-
zuje nas w takim przypadku?" 
dociekała jedna z pielęgniarek. 
„Czy pracodawca powinien z 
nami, jako związkiem zawodo-
wym, to konsultować?" pytała. 
Ekspert wyjaśnił także sprawę 
pojęcia reprezentatywności 
związkowej. Okazuje się bo-
wiem, że w różnych miejscach, 
różnie to zagadnienie jest trak-
towane. 
MO 
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Czy opinia i wnioski WKDS 
pomogą szpitalom i pacjentom 
Wojewódzka Komisja Dialogu Społecznego Województwa Świętokrzyskiego na Posiedzeniu 
Plenarnym 24 kwietnia 2012 r. podjęła temat przyszłości publicznych szpitali, dla których 
podmiotami tworzącymi są samorządy powiatowe. 

Bezpośrednim powodem ana-
lizy sytuacji w tym zakresie jest 
art. 59 ustawy z 15 kwietnia 
2011 r., zgodnie z którym pod-
miot tworzący samodzielny 
publiczny zakład opieki zdro-
wotnej, który za rok obrotowy 
tego zakładu (począwszy od 
2012 r.) odnotuje ujemny wynik 
finansowy mimo dodania kosz-
tów amortyzacji - może pokryć 
tę stratę do wysokości jej 
wartości. 
Jednak w przypadku niepokry-
cia ujemnego wyniku finanso-
wego jest zobowiązany w ciągu 
roku do podjęcia określonych 
działań mających na celu 
zmiany formy organizacyjno — 
prawnej albo likwidacji SP 
ZOZ. 
Wojewódzka Komisja Dialogu 
Społecznego zajęła stanowi-
sko, zgodnie z którym zarówno 
przekształcenie SP ZOZ-ów w 
spółki kapitałowe, jak i likwida-
cja tych podmiotów może mieć 
poważne konsekwencje spo-
łeczne dla samorządów teryto-
rialnych, mieszkańców oraz 
pacjentów. Sygnalizowane pro-
blemy złej kondycji finansowej 

SP ZOZ, a jednocześnie ko-
nieczność wydatkowania środ-
ków na niezbędne inwestycje 
w celu zapewnienia obowiązu-
jącego standardu usług me-
dycznych, wywołują obawę o 
możliwość wywiązania się 
przez szpitale z obowiązku po-
krywania ujemnego wyniku 
finansowego we własnym za-
kresie. 

decyzji przez organy wykonaw-
cze jednostek samorządu tery-
torialnego. 
Wojewódzka Komisja Dialogu 
Społecznego zapoznała się 
z informacjami przedstawio-
nymi przez Wicemarszałka 
Województwa Świętokrzy-
skiego oraz starostów powia-
tów na temat perspektyw 
działalności szpitali w woje-

Wojewódzka Komisja Dialogu Społecznego Województwa Świętokrzyskiego 
(Fot. A. Matysek) 

W związku z tym istotna jest wództwie, z uwzględnieniem 
ocena problemu oraz przygoto- zagrożeń związanych ze 
wanie do podjęcia optymalnych zwiększeniem odpowiedzialno-
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ści samorządów za wyniki 
finansowe podległych im placó-
wek. Są nimi w szczególności: 
- w systemie prawnym rozwią-
zań, które umożliwiałyby woje-
wodom kształtowanie polityki 
zdrowotnej na terenie woje-
wództwa w kierunku racjonali-
zacji zakresu usług w 
poszczególnych zakładach 
opieki zdrowotnej, stosownie 
do zdiagnozowanych rzeczy-
wistych potrzeb zdrowotnych 
mieszkańców; 
- realnych możliwości finanso-
wania przez samorząd powia-
towy ze środków własnych strat 
wykazanych przez podległy mu 
szpital, ze względu na rygory-
styczny budżet; ewentualne 
pokrycie ujemnego wyniku fi-
nansowego, w sytuacji decyzji 
o zachowaniu aktualnego sta-
tusu organizacyjnego może 
odbyć się jedynie kosztem in-
nych, ważnych zadań publicz-
nych jak np. utrzymanie dróg 
powiatowych; 
- brak jasnych, porównywal-
nych kryteriów kontraktowania 
świadczeń zdrowotnych przez 
Narodowy Fundusz Zdrowia, 
co utrudnia planowanie organi-
zacji pracy \szpitali (zmieniające 
się wymagania dotyczące 
obowiązkowego wyposażenia, 
obsady lekarskiej); niedoszaco-
wanie, zbyt niskie kontrakty 
szpitali z NarArym Fundu-
szem Zdrowia; . 
- zjawisko „przekazywania" 
z niepublicznych podmiotów 
leczniczych do szpitali samo-
rządowych (w szczególnym na-

tężeniu do specjalistycznych 
placówek wojewódzkich) pa-
cjentów wymagających np. 
kosztownych badań diagno-
stycznych, długotrwałego le-
czenia w stanach termalnych 
co generuje dodatkowe wydatki 
i sprawia trudności w obsadzie 
dyżurów; brak możliwości sko-
rzystania przez pacjenta z 
usług przychodni specjalistycz-
nych w soboty i niedziele oraz 
otrzymania stosownego świad-
czenia w ramach nocnej i świą-
tecznej opieki zdrowotnej 
powoduje przeciążenia w pracy 
i zwiększa wydatki SP ZOZ 
przede wszystkim tych, które w 
swoich strukturach utrzymują 
szpitalne oddziały ratunkowe; 
- brak jednoznacznego stano-
wiska w sprawie możliwości 
wykorzystywania w działalno-
ści szpitala przekształconego w 
spółkę zrealizowanych inwe-
stycji (np. nowoczesnych sal 
operacyjnych) z udziałem środ-
ków unijnych przez okres 5 lat. 
Zauważalne jest jednak zaan-
gażowanie jednostek samo-
rządu terytorialnego, które 
przygotowują się do podejmo-
wania decyzji o przyszłej formie 
organizacyjno-prawnej podleg-
łych im pomiotów leczniczych, 
poprzez bieżące monitorowa-
nie sytuacji ekonomicznej, 
kontynuowanie działań restruk-
turyzacyjnych i symulacje real-
nego do uzyskania w 2012 r. 
wyniku finansowego szpitali. 
Stwierdza się jednak występo-
wanie szeregu problemów, 
które są udziałem samorządów 

województwa i powiatów, w 
obszarze prowadzenia publicz-
nych zakładów opieki zdrowot-
nej, a które mają bezpośredni 
wpływ na zakres i jakość oferty 
świadczeń zdrowotnych dla 
mieszkańców Województwa 
Świętokrzyskiego. 
Mając na względzie, iż efekty 
realizacji zapisu art. 59 Ustawy 
o działalności leczniczej będą 
w praktyce skutkowały określo-
nymi decyzjami po 2012 r. 
i uznając ich społeczną rangę — 
Przedstawiciele Forum Związ-
ków Zawodowych w Woje-
wódzkiej Komisji Dialogu 
Społecznego wyrazili opinię 
o pilnej potrzebie przeprowa-
dzenia analiz sygnalizowanych 
przez przedstawicieli samorzą-
dów, trudności oraz barier 
we wdrażaniu rozwiązań 
ustawowych, które zostały 
ustanowione w kierunku po-
prawy funkcjonowania systemu 
ochrony zdrowia i zwiększenia 
dostępności do usług medycz-
nych - w celu dokonania zasad-
nych zmian w przepisach 
prawa. 
Strony dialogu społecznego re-
komendują w szczególności 
wprowadzenie następujących 
rozwiązań: 
- wzmocnienie roli wojewody 
w systemie ochrony zdrowia 
poprzez wprowadzenie instru-
mentów prawnych umożliwiają-
cych kształtowanie poziomu i 
rodzaju realizowanych świad-
czeń zdrowotnych w woje-
wództwie oraz efektywne 
sprawowanie nadzoru nad ich 
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wykonywaniem; 
- stworzenie standardowego 
koszyka usług w ramach obo-
wiązującej składki zdrowotnej, 
w kierunku jasnego przekazu 
dla ubezpieczonych pacjentów 
o zakresie przysługujących im 
uprawnień; 

- odstąpienie od obowiązku - 
na rzecz fakultatywności, wy-
kupywania przez szpitale 
ubezpieczenia od zdarzeń me-
dycznych, ze względu na wy-
sokie koszty, które dodatkowo 
obciążają budżet placówek; 
- wprowadzenie dodatkowych, 
dobrowolnych ubezpieczeń 
zdrowotnych, które pozwolą, 
bez konieczności zwiększania 

składki zdrowotnej, dofinanso-
wać system ochrony zdrowia 
w realiach systematycznego 
wzrostu cen procedur medycz-
nych, a także zwiększyć 
dostępność do świadczeń spe-
cjalistycznych, bez pogorsze-
nia sytuacji osób, których nie 

stać na dodatkowe ubezpie-
czenie; 
- decentralizacja oraz wprowa-
dzenie jednolitych zasad kon-
traktowania usług medycznych 
w ramach struktur Narodowego 
Funduszu Zdrowia z możliwo-
ścią negocjowania kontraktu 
wieloletniego, który daje pewną 
stabilność i perspektywę dla 
zakładu opieki zdrowotnej w 

zakresie planowania i realizacji 
inwestycji; 
- zrównanie publicznych i 
niepublicznych podmiotów lecz-
niczych w prawach i obowiąz-
kach, by eliminować podawane 
przykłady preferowania przez 
niektóre szpitale świadczeń 
najkorzystniejszych finansowo 
kosztem podejmowania za-
kresu usług generujących więk-
sze wydatki - niskopłatnych, 
długotrwałych; 
- poszerzenie katalogu możli-
wości uzyskania dotacji celo-
wej z budżetu państwa przez 
podmioty tworzące, które po-
dejmą decyzję o przekształce-
niu szpitali, przede wszystkim 
w zakresie przejętych zobowią-
zań; 
WKDS Województwa Święto-
krzyskiego uznając, iż strate-
giczne dla samorządów 
decyzje w sprawach przyszło-
ści podlegających im szpitali 
wymagają dalszych analiz oraz 
prac koncepcyjnych nad 
różnymi, w zależności od 
indywidualnych okoliczności, 
wariantami dalszego funkcjo-
nowania, zaapelowało do Mi-
nistra Zdrowia, Prezesa 
Narodowego Funduszu Zdro-
wia, parlamentarzystów o 
uwzględnienie powyższych po-
stulatów środowisk samorzą-
dowych jako propozycji zmian, 
które ułatwią i-żprowadzenie ra-
cjonalnych i trfektywnych roz-
wiązań w jednym z najbardziej 
wrażliwych społecznie obsza-
rów jakim jest ochrona zdrowia. 
am 
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Problemy z likwidacją szkół na Lubelszczyźnie 

Ważna, choć nie wiążąca, opinia związków 

Do lubelskiego Zarządu Wojewódzkiego Forum Związków Zawodowych trafia coraz więcej 
projektów uchwał samorządów gminnych i miejskich w sprawie likwidacji szkół i innych 
ośrodków edukacyjnych. Radni przed podjęciem uchwał w tym zakresie, muszą bowiem 
mieć przedstawioną opinię reprezentacyjnych central związkowych. 

Opinia związkowa nie jest 
wiążąca, ale bez niej cała 
procedura uchwałodawcza sa-
morządów może zostać za-
kwestionowana przez służby 
nadzoru, czyli wojewodę. Takie 
przypadki już się zresztą zda-
rzały. Pod względem meryto-
rycznym wszystko było jak 
należy, jednak zaniechano do-
pełnienia wszystkich procedur. 
Chodzi o konsultacje ze związ-
kowcami. Dlatego też burmist-
rzowie, prezydenci i wójtowie 
bacznie pilnują wymogu, jaki 
nakłada na nich ustawa. 
Tylko w ostatnich tygodniach 
do FZZ w Lublinie trafiły 
projekty uchwał z Chełma, 
Urszulina, gminy Kamień 
i innych, w tym z Rybczewic. 
Przede wszystkim argumenta-
cja zawarta w uzasadnieniach 
projektów uchwał jest oparta 
na niżu demograficznym, a 
także kwestiach finansowania 
oświaty w danej miejscowości. 
Inne są jednak przesłanki fi-
nansowe, a inne społeczne i 
polityczne. 
Głębokim echem odbiła się 
sprawa protestu rodziców 
przeciw wygaszaniu naboru 
uczniów i w konsekwencji likwi-

dacji Szkoły Podstawowej nr 10 
im. ks. Jerzego Popiełuszki w 
Chełmie. Dorośli zdecydowa-
nie nie zgadzają się na likwida-
cję „Dziesiątki". Podjęli akcję 
protestacyjną w tej sprawie. 

Sprzeciw przeciwko likwidacji Szkoły 
Podstawowej nr 10 im. ks. Jerzego 

Popiełuszki w Chełmie 
(Fot. M. Ogrodnik) 

Z kolei w przypadku Szkoły 
Podstawowej w Stryjnie wraz z 
Zespołem Wychowania Przed-
szkolnego — Klubem Przed-
szkolaka, zdania miejscowej 
ludności są podzielone. Jedni 
są zdecydowanie przeciwni, 
inni uważają, że nic złego się 
nie stanie. 

„Społeczność lokalna na 
pewno będzie protestować, by 
nie zamykać szkoły, tak jak w 
przypadku Pilaszkowic, ale i 
tak pewnie zostanie ona za-
mknięta" — mówi pani Agata, 
mieszkanka gminy Rybcze-
wice. „Moim zdaniem dzieci 
będą miały lepsze warunki do 
nauki, a jeśli chodzi o dojazd, 
to nie będzie to tak duży pro-
blem; będą musiały tylko trochę 
wcześniej wstać. Poza tym w 
autobusie, a jest to około 5 
minut drogi, będą miały opie-
kuna" — dodaje. 
Z likwidacją szkół, szczególnie 
w małych miejscowościach, 
wiążą się jednak także inne 
problemy. Nauczyciele nie za-
wsze znajdują zatrudnienie w 
innych placówkach, natomiast 
przywiązanie do bliskości 
miejsca, gdzie uczą się dzieci, 
zwłaszcza małe, wśród ludno-
ści jest spore. To wszystko 
sprawia, że podejście do każ-
dej sprawy jest indywidualne, 
natomiast związki zawodowe 
przyglądają się tej sprawie ze 
sporym dystansem starając się 
godzić w wydawaniu ocen jak 
najwięcej racji społecznych. 
mo 
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Forum Dialogu na Opolszczyźnie 

Jak sobie radzić z wypaleniem zawodowym 

25 kwietnia 2012 r. w świetlicy Zakładów Koksowniczych w Zdzieszowicach odbyło się dru-
gie spotkanie z cyklu Forum Dialogu zorganizowane przez Lokalne Centrum Informacji 
Forum Związków Zawodowych w Opolu. Głównym tematem spotkania był problem wypale-
nia zawodowego. 

W części wstępnej spotkania, 
korespondent Lal Henryk 
Swierc przypomniał genezę po-
wstania Lokalnego Centrum In-
formacji FZZ, zaprosił do 
aktywniejszego korzystania z 
porad prawnika organizowa-
nych dla potrzeb członków 
związku, zbioru bibliotecznego 
z pozycjami niezbędnymi w 
pracy związkowej. Przypomniał 
o celu jaki przyświecał przy po-
wołaniu LCI, które dzięki Pro-
jektowi współfinansowanemu 
ze środków Unii Europejskiej 
umożliwia organizowanie spot-
kań z cyklu Cafe Forum, Forum 
Dialogu oraz Debaty. 
Część ekspercką prowadziła 
Alicja Mendel — psycholog, Tre-
ner rozwoju osobistego ii kom-
petencji psychospołecznych z 
Centrum Pomocy Psycholo-
gicznej i Coachingu w Opolu. 
Po części teoretycznej na 
temat wypalenia zawodowego 
i jego przyczyn, prowadząca 
udzielała wskazówek jak żyć z 
tym problemem inwestując w 
zachowania, które do maksi-
mum zniwelują skutki wypale-
nia zawodowego. 
Szybko nawiązała kontakt z 
uczestnikami, których aktywnie 
włączyła w dyskusję o tym 

jak sobie pomóc. Przeprowa-
dziła test skali stresu w sytua-
cjach zawodowych, które 
określali uczestnicy spotkania. 
Jego podsumowanie dało każ-
demu możliwość ocenienia 
symptomów, które wskazują na 
początek wypalenia zawodo-
wego sygnalizując, że należy 
podjąć proste kroki, które zapo-
biegną postępowaniu tej „ułom-
ności pracowniczej" XXI wieku. 

Słuchacze Forum Dialogu 
w Zdzieszowicach 
(Fot. H. Swierc) 

Sposobów zapobiegania jest 
wiele, te najprostsze to staranie 
się o uporządkowanie swojego 
otoczenia, zadbanie o czas dla 
siebie, aktywny relaks trwający 
minimum 15 min dziennie, a 
przy tym nie zapominanie 
o zdrowej diecie i wspomaga-
niu organizmu warzywami, 
owocami zawierającymi cynk, 
witaminy z grupy A, C, E i prze-
ciwutleniacze. 
Określenie: „rzeczywistość jest 
główną przyczyną stresu u 

tych, którzy zachowują z nią 
kontakt" jest stwierdzeniem 
o tyle trafnym w ocenie stanu 
naszego organizmu, że po roz-
poznaniu możemy stwierdzić 
czy już czas zastanowić się 
nad problemem wypalenia za-
wodowego, czy jeszcze nie. 
Dyskusja uczestników spotka-
nia dotyczyła czynności, jakie 
należy podjąć, by wypalenie 
zawodowe opanować, ograni-
czyć umieć z tym żyć przy za-
stosowaniu zalecanych przez 
psychologa terapii, którą jes-
teśmy w stanie sami sobie za-
fundować — bezkosztowo. 
Prowadząca, wykorzystując 
prezentację multimedialną, za-
poznała zebranych z częścią 
teoretyczną i praktyczną pro-
blemu wypalenia zawodowego, 
a chętni mogli otrzymać jej pre-
zentację na miejscu lub za po-
średnictwem LCI,. które również 
ją otrzymało. 
Temat wzbudził duże zaintere-
sowanie i uznanie słuchaczy, 
którzy aktywnie uczestniczyli w 
całym spotkaniu, mówili o włas-
nych o własnych skutecznych 
metodach radzenia sobie ze 
stresem stanowiącym przy-
czynę wypalenia zawodowego. 
hś 
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Restrukturyzacja szpitala w praktyce 

Sprzedano ludzi „jak stado baranów" 
W lubelskim Samodzielnym Szpitalu Klinicznym nr 1 przy ulicy Staszica wraz z nowym 
2012 r. przestał funkcjonować szpitalny oddział ratunkowy (SOR). Pracowało w nim kilka-
dziesiąt osób. Znaczna część z nich nie jest już zatrudniona w lecznicy choć nadal pracuje 
w tym samym miejscu. 

Dyrekcja szpitala, na czele któ-
rej stoi dr Adam Borowicz, pod-
pisała umowę o „przekazaniu" 
kilkunastu pracowników — 
głownie pielęgniarek i sanitariu-
szy — podmiotowi zewnętrz-
nemu, inwalidzkiej spółdzielni 
„Naprzód". 
Obsługuje ona szpitalną izbę 
przyjęć, która mieści się w tym 
samym miejscu, co dawny 
SOR. Część zatrudnionych tam 
ludzi, przede wszystkim leka-
rzy, została „rozkolportowana" 
po innych oddziałach na Sta-
szica. Średni i pozostały perso-
nel pozostawiono zaś niemal 
na pastwę losu, choć—zgodnie 
z deklaracjami szefostwa szpi-
tala — od końca listopada 2011 
r. przez kolejne 12 miesięcy 
będą oni pracowali w spół-
dzielni „Naprzód" na takich 
samych warunkach, jak po-
przednio. 
Ale już informacje PIT z danymi 
o wysokości osiągniętych w 
2011 r, dochodów nowi pracow-
nicy spółdzielni otrzymali tylko 
z niej. 
Gorzej ma się sprawa z pła-
cami. Te, choć nie uległy 
zmianie, są wypłacane przez 
„Naprzód" z opóźnieniem. 

Ludzie, po stwierdzeniu braku 
pieniędzy na koncie bankowym 
sięgają po telefon i dzwonią do 
biura swojej nowej firmy. Spo-
tykają się z irytacją. 

Siedziba spółdzielni „Naprzód" 
mieści się w Krakowie. Tam też 
w pierwszej kolejności telefo-
nują pracownicy izby przyjęć. 
„Lublin jest obsługiwany przez 
naszą filię w Gliwicach, tam 

proszę się dowiadywać" — 
słyszą w odpowiedzi. 
„Nie mamy siły do was! Ciągle 
tylko z Lublina są pretensje" — 
mówią na Śląsku. 
Miejscowi dziennikarze, którzy 
zainteresowali się problemem, 
byli wysyłani po informację do 
Łodzi. Tam jednak też rozkła-
dano ręce i odsyłano ich do 
Krakowa. 
„Sprzedali nas jak stado bara-
nów" — mówi jeden z nowych 
pracowników spółdzielni o 
działaniach dyrektora Borowi-
cza. On sam zaś nazywa prze-
kazanie pracowników SOR-u 
spółdzielni eufemistycznie — 
„sprzątaniem szpitala". 
Oddzielną kwestią jest to, że 
oddział ratunkowy na Staszica 
w Lublinie zniknął. Jego obo-
wiązki zaś przejęły dwa inne 
SOR-y, znacznie oddalone. Za-
potrzebowanie społeczne na 
SOR na Staszica jest tymcza-
sem spore. Nie ma to jednak 
odzwierciedlenia, gdy chodzi 
o kwestie formalno-finansowe 
oraz relacje z Narodowym Fun-
duszem Zdrowia i Urzędem 
Marszałkowskim. 

Marta Ogrodnik 
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Porady prawne w Województwie Małopolskim 

Problemy związkowców nie zawsze wiążą się z prawami pracownika 

Doświadczenie w kontaktach z osobami zaangażowanymi w działalność związkową, zwra-
cającymi się o pomoc prawną, pokazuje, że bardzo często napotykają one na rozmaite pro-
blemy prawne niezwiązane bezpośrednio z ochroną praw pracowniczych. 

Problemy te wynikają przeważ-
nie z podjęcia zorganizowanej 
działalności o charakterze pub-
licznym, co łączy się z wieloma 
obowiązkami, a także koniecz-
nością ochrony interesów 
związku zawodowego, także 
tych majątkowych. 
Jednym z obowiązków związku 
jest ochrona zbiorów danych 
osobowych, tj. przede wszyst-
kim danych dotyczących jego 
członków. W szczególności ad-
ministrator danych (w tym 
przypadku związek) może udo-
stępniać innym podmiotom 
dane osobowe osób, które ich 
dotyczą członków związku, co 
do zasady, gdy wyrażą na to 
zgodę, za wyjątkiem kilku 
ściśle określonych ustawowo 
sytuacji, np. jeśli jest to nie-
zbędne dla zrealizowania 
uprawnienia lub spełnienia 
obowiązku wynikającego z 
przepisu prawa. Z problemem 
ochrony danych osobowych w 
działalności związkowej można 
się spotkać, gdy banki czy inne 
instytucje finansowe zwracają 
się do jego władz o udostępnie-
nie danych teleadresowych 
członków w celu składania im 
różnego rodzaju ofert czy ma-
teriałów promocyjnych. Często 
odbywa się to z obietnicą za-
pewnienia dla związku zawo-

dowego preferencyjnych wa-
runków uzyskania kredytów, 
pożyczek lub innych gratyfika-
cji. W takiej sytuacji należy 
zachować ostrożność. Ujaw-
niając, udostępniając czy prze-
twarzając dane osobowe bez 
zgody osób zainteresowanych, 
można się narazić na odpowie-
dzialność prawną, w tym karną. 
Związkowcy napotykają rów-
nież problemy z zakresu tzw. 
praw własności intelektualnej. 
O poradę zwrócił się członek 
władz związku zaniepokojony 
korzystaniem bez zgody z 
projektu wzoru logo jego orga-
nizacji przez inny podmiot. Co 
do zasady - logo, jako przejaw 
działalności twórczej o indywi-
dualnym charakterze, podlega 
ochronie przewidzianej przez 
Prawo autorskie. Ochrona ta 
przysługuje przede wszystkim 
autorowi logo oraz częściowo 
także podmiotom, którym ze-
zwolił na korzystanie z jego 
utworu. Związek zawodowy 
któremu autor logo zezwolił na 
posługiwanie się stworzonym 
przez niego znakiem graficz-
nym może domagać się w 
szczególności zaprzestania ko-
rzystania z tego znaku przez 
nieuprawniony podmiot. 
Jeśli związek prowadzi działal-
ność gospodarczą, np. wydaw-

niczą lub organizuje sympozja, 
konferencje naukowe, popula-
ryzatorskie, szkolenia. Warto 
też postarać się o dalej idącą 
ochronę wynikającą z ustawy 
Prawo o własności przemysło-
wej, obejmującą prawo 
ochronne do znaku towaro-
wego. Jako znak traktować na-
leżałoby logo umieszczane na 
wszelkich publikacjach czy ma-
teriałach promocyjnych. Przez 
uzyskanie prawa ochronnego 
nabywa się prawo wyłącznego 
używania znaku towarowego w 
sposób zarobkowy lub zawo-
dowy na całym obszarze RP. 
Opatrując swoje publikacje, 
materiały lub inne towary 
(usługi) chronionym w ten spo-
sób logo, podmiot nieupraw-
niony świadomie narusza 
prawo, co uzasadnia i ułatwia 
dochodzenie na drodze sądo-
wej zaprzestania takich praktyk 
i ewentualnych roszczeń od-
szkodowawczych. Choć nie-
stety procedura prowadząca do 
uzyskania tego typu ochrony 
prawnej jest skomplikowana, 
czasochłonna i niesiie za sobą 
obowiązek poniesienia pew-
nych kosztów, warto jednak 
zadbać o zabezpieczenie inte-
resów majątkowych. 

Michał Pawlicki 
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Pamięć o funkcjonariuszach 
Służby Więziennej z Rzeszowszczyzny 
W Rzeszowskim Zamku 18 maja 2012 r. odbyła się uroczystość odsłonięcia tablicy upamięt-
niającej represjonowanych przez komunistyczne władze funkcjonariuszy Straży Więziennej. 

Pamiątkowa tablica na murach 
zamku ma przypominać ludzi, 
którzy nie bacząc na niebezpie-
czeństwo odważyli się stanąć 
w obronie godności więzionych 
oraz prześladowanych przez 
ówczesne władze: Edwarda 
Gielnika, Stanisława Iżykow-
skiego, Joanny Koszeli, Jana 
Mroza, Franciszka Popka, Ka-
zimierza Werelusza. 

tyczne więziły tu i torturowały 
żołnierzy AK i działaczy antyko-
munistycznych. 
Uroczystość odsłoniła epizod 
nieznany dotąd rzeszowskiej 
społeczności — wielką odwagę 
i poświęcenie funkcjonariuszy 
Straży Więziennej, którzy 
udzielali pomocy uwięzionym 
żołnierzom podziemia. Wielu 
współdziałało z podziemiem 

Odsłonięcie tablicy upamiętniającej represjonowanych przez komunistyczne 
władze funkcjonariuszy Straży Więziennej 

(Fot. S. Bomba) 

Miejsce umieszczenia tablicy 
jest nieprzypadkowe. Dawna 
rezydencja Lubomirskich w 
okresie okupacji była miejscem 
kaźni dla tysięcy Polaków. Po 
wojnie zmienił się tylko 
oprawca, władze komunis-

przekazując informacje ważne 
dla organizacji niepodległościo-
wych, które w tym czasie to-
czyły aktywną walkę z 
komunistycznymi władzami. 
Pomogli również w przygoto-
waniu i przeprowadzeniu akcji 

mającej na celu uwolnienie jed-
nego z przywódców podziemia. 
Za taką działalność na terenie 
dawnego Województwa Rze-
szowskiego represjonowano 
ok. 450 funkcjonariuszy Straży 
Więziennej. Większość z nich 
skazano na karę długoletniego 
więzienia. 
Na ślad tej historii trafił zbiera-
jący materiały w archiwach rze-
szowskiego IPN do swojej 
pracy doktorskiej kapitan Da-
riusz Fudali — Starszy Wycho-
wawca Zakładu Karnego w 
Rzeszowie, aktywny związko-
wiec NSZZ Funkcjonariuszy i 
Pracowników Więziennictwa 
oraz członek Zarządu Woje-
wódzkiego FZZ Województwa 
Podkarpackiego. 
W uroczystości wzię:li udział 
m.in. parlamentarzyści RP, wła-
dze wojewódzkie, przedstawi-
ciele związków zawodowych, 
szkół wyższych, organizacji 
związkowych i społecznych, 
dyrektorzy Służby Więziennej i 
Zakładu Karnego w Rzeszo-
wie, członkowie Związku 
Strzeleckiego. 
Forum Związków Zawodowych 
reprezentował podczas uro-
czystościach Przewodniczący 
ZW FZZ Województwa Podkar-
packiego Lesław Cupryś. 
sb 
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Wczasy pod gruszą bez podatku 

Poza wynagrodzeniem za urlop, pracodawca może przy-
znać pracownikom dodatkowe wsparcie finansowe 
w zorganizowaniu wypoczynku. Najpopularniejszą formą tej 
pomocy są wypłata świadczenia urlopowego oraz tzw. 
wczasy pod gruszą, finansowane z Zakładowego Funduszu 
Świadczeń Socjalnych. 

Wczasy pod gruszą stanowią 
pomoc socjalną, która uwarun-
kowana jest korzystaniem 
przez zatrudnionych z urlopu 
wypoczynkowego. 

codawcy, w całości finanso-
wane ze środków ZFŚS, bądź 
funduszy związków zawodo-
wych. 
Świadczenie urlopowe różni 

W przypadku tzw. wczasów się od wczasów pod gruszą 
pod gruszą, pracownik we 
własnym zakresie organizuje 
sobie wypoczynek, który dofi-
nansuje pracodawca. 
Jak zauważył Lech Janicki, 
ekspert ECDDP w opinii wyra-
żonej 10 maja 2012 r. w 
„DGP", ten rodzaj dopłaty do 
urlopu korzysta ze zwolnienia 
w PIT do wysokości nie prze-
kraczającej w roku podatko-
wym 380 zł. 
Zaznaczył, że zwolnienie z po-
datku dochodowego obejmuje 
świadczenia, które są wyni-
kiem działalności socjalnej pra-

tym, że może być wypłacane, 
gdy pracodawca nie ma 
obowiązku utworzenia ZFŚS. 
Według Lecha Janickiego, 
świadczenie urlopowe nie jest 
świadczeniem finansowanym 
z ZFŚS, podlega opodatkowa-
niu, a pracodawca dolicza jego 
wartość do wynagrodzenia 
pracownika wypłacanego w 
danym miesiącu, a następnie 
pobiera i odprowadza od łącz-
nej wartości podatek docho-
dowy tak jak ze stosunku 
pracy. 
sza 
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Emerytury służb 
mundurowych mogą trafić do TK 
Związkowcy służb mundurowych, w tym NSZZ Policjantów, zapowiadają zaskarżenie ustawy 
emerytalnej do Trybunału Konstytucyjnego. 

„Myślimy o takim posunięciu. 
Będziemy dokładnie rozważać, 
jakie argumenty mogłyby zna-
leźć się w takim wniosku" - po-
wiedział "Rz" Antoni Duda, 
przewodniczący, należącego 
do Forum Związków Zawodo-
wych, NSZZ Policjantów. 

Wiceprzewodniczący FZZ Antoni Duda 
(Źródło: http://www.nszzp.p1) 

Mundurowi uważają, że przy-
jęte przez Sejm regulacje 
są szkodliwe dla służb i źle 
wpłyną na stan bezpieczeń-
stwa. Ustawa zakłada, że funk-
cjonariusze mają przechodzić 

na emeryturę w wieku 55 łat ł 
po 25 latach służby. 
To jakie przepisy mogłyby zos-
tać zaskarżone będą analizo-
wać prawnicy. Już teraz 
mundurowi wskazują kilka 
kwestii. 

Sejm przyjął, że emerytury 
funkcjonariuszy będą naliczane 
z okresu 10 lat służby. Tymcza-
sem w projekcie przekazanym 
związkom do konsultacji była 
mowa o trzech latach. Ich zda-
niem narusza to konsultację. 
Zastanawiają się też, czy 
można zakwestionować likwi-
dację zasad podwyższania wy-
miaru emerytury za służbę w 

warunkach szczególnych (za 
każdy rok o 0,5- 2 proc.). 
Dotyczyło to m.in. antyterrorys-
tów czy pirotechników. Teraz 
będzie to możliwe tylko, gdy 
pełnili oni służbę na froncie, w 
strefie wojny. „Nawet policjanci 

na misjach stabilizacyjnych z 
tego nie skorzystają" — powie-
dział „Rz" Andrzej Szary, wice-
szef policyjnego związku. 
Inna wątpliwość to pospieszny 
tryb uchwalenia ustawy. 
„Kluczowy dla 300 tysięcy funk-
cjonariuszy i żołnierzy akt 
uchwala się w jeden dzień" — 
zauważył Antoni Duda. 
ag 
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Sejm uchwalił zmiany 
w przepisach emerytalnych 
11 maja 2012 r., głosami posłów PO, PSL i Ruchu Palikota, Sejm uchwalił przepisy ustalające 

wiek uprawniający do przechodzenia na emeryturę na 67 — zarówno dla mężczyzn, jak 
i kobiet. Uchwalono także zmiany emerytalne dla służb mundurowych. 

Za przyjęciem ustawy ws. wy-
dłużenia powszechnego wieku 
emerytalnego głosowało 268 
posłów, przeciw było 185, zaś 

2 wstrzymało się od głosu. 

Wszyscy do 67 lat 

Od 2013 r. wiek emerytalny bę-

dzie się stopniowo wydłużał — 
co kwartał o kolejne 3 mie-
siące, aż do pełnych 67 lat. Dla 
mężczyzn ów ostateczny pułap 

zostanie osiągnięty w 2020 r. , 
zaś dla kobiet w 2040 r. 
Kobiety w wieku 62 lat, a męż-

czyźni w wieku 65 lat będą 

mogli przechodzić na emery-
tury cząstkowe. Ich wysokość 

będzie równa 50 proc. emery-
tury jaką otrzymywaliby w 
wieku 67 lat z Funduszu Ubez-
pieczeń Społecznych, a kwoty 
wypłacane przez 5 lat kobietom 
i 2 lata mężczyznom będą odli-
czane od zebranego przez nich 
kapitału emerytalnego. 
W praktyce będzie to ozna-
czało obniżenie świadczenia 

po osiągnięciu 67 lat o „zużyty" 

wcześniej kapitał. 

Prawo do częściowej emery-
tury rolniczej przysługiwałoby 

również ubezpieczonym rolni- uprawniającego do emerytury. 
kom. 

Osoby będące na emeryturze 
wcześniejszej lub normalnej 
będą mogły pracować. 

Istotna jest też zmiana okresu 

Nowe przepisy przewidują 

stopniowe podwyższanie z 20 
do 25 lat okresu składkowego 

i nieskładkowego, uprawniają-

cego kobiety do otrzymywania 
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emerytury minimalnej. Doce-
lowy staż zostanie osiągnięty 

po 31 grudnia 2021 r. 
Natomiast warunkiem skorzys-
tania z wcześniejszego świad-

czenia będzie uzyskanie 
odpowiedniego stażu ubezpie-
czeniowego, wyliczanego na 
podstawie okresów składko-

wych i nieskładkowych (dla ko-
biet co najmniej 35 lat, a dla 
mężczyzn co najmniej 40 lat). 
Według argumentacji rządu, 

autora zmian, mają one „przy-
czynić się m.in. do wzrostu po-
ziomu świadczeń emerytalnych 
wypłacanych w przyszłości 

z Funduszu Ubezpieczeń Spo-
łecznych, a także do zwiększe-

nia średniego tempa wzrostu 
PKB w latach 2010-2060 o 0,1 
pkt. proc.". 

Mundurówka do 55 lat 

Również 11 maja 2012 r. Sejm 
uchwalił zmiany przypisów 
o emeryturach mundurowych. 
Zgodnie z nimi funkcjonariusze 
i żołnierze zawodowi w dal-
szym ciągu będą nabywali 
prawo do emerytury z budżetu 

państwa w ramach odrębnego 

systemu. Wydłużono im jednak 
staż służby do 25 lat oraz wiek 
przejścia na emeryturę - do 
ukończenia 55 lat. Zmiany 
obejmą tylko te osoby, które 
rozpoczną służbę po wejściu w 
życie nowych przepisów, tj. od 
1 stycznia 2013 r. Funkcjona-
riusze i żołnierze pozostający w 
służbie w dniu wejścia w życie 

nowych przepisów będą mogli 

wybrać, czy chcą odejść na 
emeryturę na obecnie obowią-

zujących zasadach, czy na no-
wych. 

Mundurowy, który w dniu zwol-
nienia ze służby przepracował 

25 lat, ale nie ukończył 55 roku 
życia, będzie mógł nabyć 

prawo do emerytury w dniu 
osiągnięcia tego wieku pod wa-
runkiem, że zwolnienie ze 
służby nastąpiło nie z jego 
winy, lecz np. było wynikiem lik-
widacji jednostki. 
Po 25 latach służby emerytura 
będzie wynosić 60 proc. pod-
stawy jej wymiaru i wzrastać o 
3 proc. za każdy kolejny rok 
służby. 

Maksymalna emerytura nie bę-

dzie mogła przekroczyć 75 
proc. podstawy. Wysokość 

emerytury uzależniona będzie 

od średniego uposażenia z 10 
kolejnych lat służby wraz z 
nagrodą roczną i dodatkami 
stałymi, a funkcjonariusz lub 

żołnierz będzie mógł sam zde-
cydować, który okres jest dla 
niego najkorzystniejszy. 
Nie będzie możliwe łączenie 

emerytury z rentą. 

Według rządu, autora zmian, 
mają one „zachęcić dobrze 
wyszkolonych, doświadczo-

nych funkcjonariuszy i żołnie-

rzy do dłuższej aktywności 

zawodowej oraz ograniczyć 

liczbę świadczeń emerytalnych 
wypłacanych z budżetu pań-

stwa". 
Za przyjęciem ustawy ws. eme-
rytur mundurowych głosowało 

272 posłów, 177 było przeciw, 
a 1 wstrzymał się od głosu. 
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Posiedzenie Plenarne Komisji Trójstronnej 

Informacja o wskaźnikach 

do przyszłorocznego budżetu 
W CPS Dialog 11 maja 2012 r. odbyło się Posiedzenie Plenarne Komisji Trójstronnej ds. 
Społeczno-Gospodarczych poświęcone informacjom na temat wskaźników makroekono-
micznych do projektu ustawy budżetowej na 2013 r. oraz deregulacji zawodów. 

Forum Związków Zawodowych 
reprezentowali: Przewodni-
czący Tadeusz Chwałka oraz: 
Iwona Borchulska, Antoni 
Duda, Anna Grabowska, Wal-
demar Lutkowski, Stanisław 

Stolorz i Dariusz Trzcionka. 
Według informacji przekazanej 
przez MF, wzrost PKB w przy-
szłym roku ma wynieść 2,9 
proc., zaś inflacja 2,7 proc. 
Oczekuje się, że wkład popytu 
publicznego w PKB będzie 

malał. W 2012 r. wyniósł on 0,4 
pkt. proc., w 2013 r. ma to być 

już tylko 0,9 pkt. proc. Wynikać 

to będzie z niskiego wzrostu 
zakupu towarów przez sektor 
publiczny, jak i spadku inwesty-
cji publicznych spowodowa-
nego m.in. kończącą się 

Perspektywą 2007-2013, a 
zatem mniejszą ilością środ-

ków unijnych zasilających sek-
tor publiczny. 
Resort podał różne szacunki co 
do wzrostu PKB. I tak, według 
MP ma on wynieść 2,9 proc., 
według NBP - 2,3 proc, według 
IMF - 3,2 proc., zaś według 

średniej wynikającej z prognoz 

rynkowych podanej przez 
agencję Reuters - 3 proc. 

proc. Próg ostrożnościowy wy-
nosi 50 proc. PKB. 

DIALOG 
SPOŁECZNY 

Według MF inflacja, szaco-
wana w 2012 r. na 4 proc., ma 
w 2013 r. spaść do 2,7 proc. W 
2014 r. ma to być 2,3 proc., zaś 

w 2015 r. - 2,5 proc. 
Deficyt sektora finansów pub-
licznych szacowany jest w 
2013 r. na 2,2 proc. PKB. W 
2014 r. na 1,6 proc. PKB, zaś w 
2015 r. na 0,9 proc. PKB. 
Państwowy dług publiczny ma 
wynieść w 2013 r. 49,7 proc. (w 
2012 r. - 50,6 proc.), w 2014 r. 
- 47,6 proc., w 2015 r — 47 

Podczas dyskusji na Posiedze-
niu Plenarnym, związki zawo-
dowe zauważyły, że otrzymały 

wskaźniki jedynie dzień wcześ-

niej. W ich opinii są one wąt-
pliwe, szczególnie, że te, które 
resort finansów przygotowywał 
na 2012 r. okazały się nie-
realne w praktyce. Np., inflacja 
szacowana była na 2,8 proc., a 
teraz już mówi się o 4 proc. 
Pracodawcy zauważyli, że 
trendy demograficzne mogą 
być gorsze od zakładanych, 
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jeśli brać pod uwagę dane 
GUS, według których ok. 1 mln 
osób w wieku między 25 a 35 
rokiem życia, które wyjechały z 
Polski już do kraju nie wróci. 

Oznacza to, że ich dzieci uro-
dzą się za granicą, np. w Wiel-
kiej Brytanii i w przyszłości 

zasilą tamtejszy, a nie polski, 
rynek pracy. W opinii części 

pracodawców, wielkości co do 
inflacji i PKB były przewidy-
walne, ale są wątpliwe, choćby 

ze względu na niepewność co 
do cen ropy i gazu, rosnące 

bezrobocie w całym Eurolan-
dzie, czy brak danych co do 
wzrostu inwestycyjnego. 

Poprosili też MF o przygotowa-
nie szczegółowych danych co 
do szacowanej dynamiki do-
chodów z podatków, z podzia-
łem na poszczególne ich 
rodzaje. 
Drugi punkt Posiedzenia Ple-
narnego Komisji Trójstronnej 

stanowiła dyskusja na temat 
deregulacji zawodów przygoto-
wywanej przez Ministerstwo 
Sprawiedliwości. Przedstawi-
ciel tego resortu powiedział, że 

nie chodzi o ryzykowne działa-

nia godzące w interes spo-
łeczny, bezmyślne otwieranie 
drzwi do wszystkich profesji. 
Przypomniał jednak, że obec-
nie Polska ma 380 zawodów 
regulowanych, podczas gdy 
np. w Estonii jest ich tylko 47. 
Partnerzy społeczni podkre-
ślali, że w wielu wypadkach na 
regulację zawodową wpływ 

mają sami przedsiębiorcy i od-
górne decyzje państwa nic tu 
nie zmienią. 

W ich opinii, należałoby może 

zwiększyć liczbę egzaminów 
uprawniających do określo-

nego zawodu. Zaznaczali jed-
nak, że - szczególnie przy 
zawodach tzw. wrażliwych spo-
łecznie - należy podchodzić do 
deregulacji bardzo ostrożnie, 

Nie można też jednakowo trak-
tować dostępu np. do zawodu 
taksówkarza i prawnika. 
Należy pamiętać o konieczno-
ści utrzymania jakości wykony-
wanego zawodu z jednej 
strony, ale z drugiej trzeba ułat-

wiać dostęp do tych zawodów, 
które zostały opanowane przez 
konkretne grupy interesów. W 
tym drugim przypadku często 

wystarczy ograniczyć uznanio-
wość przy egzaminach, nieko-
niecznie całkowicie rezygnując 

z regulacji dostępu do danego 
zawodu. 
ag 
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Zespoły budżetu i polityki gospodarczej 

50 proc. koszty podatkowe 
i wsparcie odbiorcy wrażliwego 
8 maja 2012 r. odbyło się posiedzenie połączonych zespołów problemowych Komisji Trój-
stronnej ds. budżetu, wynagrodzeń i świadczeń socjalnych oraz polityki gospodarczej i 
rynku pracy. Przedmiotem był m.in. projekt dotyczący likwidacji 50 proc. kosztów uzyskania 
przychodów w PIT dla twórców. 

Forum Związków Zawodowych 
wystosowało w tej sprawie list 
do Premiera, a zawarte w nim 
argumenty, wyrażające sprze-
ciw wobec likwidacji przywileju 
podatkowego dla twórców i 
artystów, stały się tematem 
dyskusji członków obydwu ze-
społów. 

Jak mówił Krzysztof Sadowski 
z, należącego do Forum, 
Związku Zawodowego Twór-
ców Kultury, artyści pracują 

sami, na własnym warsztacie 
więc muszą mieć możliwość 

odliczania kosztów uzyskania 
przychodu w bardziej realnej 
wysokości niż ryczałt przewi-
dziany w ustawie o PIT. Ode-
branie im tej możliwości 

przyczyni się, w opinii związku, 

do dalszego marginalizowania 
kultury narodowej. 
„Nie chodzi o wyłudzanie pie-
niędzy od państwa, bo w 2012 
r. oszczędności budżetu z usu-
nięcia 50 proc. kosztów dla 
twórców i artystów wyniosą za-
ledwie ok. 100 mln zł, a za 4 
lata, już mniej niż 20 mln zł" - 
mówił Krzysztof Sadowski. 

Dodał, że około połowa twór-
ców kultury nie opłaca składek 

na ubezpieczenie społeczne bo 
ich na to nie stać. Muszą więc 

w inny sposób zapewnić sobie 
emeryturę w przyszłości. 

„Kultura i jej ludzie zawsze 
muszą otrzymywać wsparcie 
państwa. Jest tak na całym 

świecie poza USA, gdzie osoby 
prywatne doskonale rozumieją 

siłę kultury i z własnej woli są 

jej mecenasami. W Polsce ta-
kiego zrozumienie nie ma. Jeśli 

nie wykształcimy społeczeń-

stwa w kulturze, będzie ono 
prymitywne, podatne na obce 
wpływy" - mówił wiceprzewod-
niczący Związku Zawodowego 
Twórców Kultury. 
Przedstawiciele związków za-
wodowych i organizacji praco-
dawców zauważyli, że prawo 
do 50 proc. kosztów w PIT 
przysługuje w Polsce nie tylko 
artystom, pisarzom, muzykom, 
ale także dziennikarzom, biblio-
tekarzom, muzealnikom, spor-
towcom, trenerom, sektorowi 
wynalazczości czy wzornictwa. 
Jak zauważył ekspert Związku 

Rzemiosła Polskiego Przemy-
sław Dzido, odbieranie 50 proc. 
kosztów artystom i twórcom 
to działanie pochopnie, które 
może zaszkodzić polskiej kultu-
rze. „Na pewno należy jednak 
przyjrzeć się wszystkim gru-
pom, które z tego przywileju 
korzystają i niektóre z nich z tej 
grupy uprzywilejowanej wyłą-

czyć dodał". Zaznaczył, że 

jedną z przyczyn, dla których 
rozpoczęła się dyskusja o 50 
proc. kosztach uzyskania przy-
chodów w PIT może być np. 
korzystanie z nich przez wykła-

dowców, którzy raz napisany 
wykład wygłaszają wielokrotnie 
i każdorazowo uznają go za 
twórczość, od której naliczają 

50 proc. koszty uzyskania przy-
chodu w PIT. 
Eksperci NSZZ „Solidarność" 

mówili, że z 50 proc. kosztów 
korzystają także np. pracow-
nicy niewielkich bibliotek czy 
muzeów, które nie byłyby im 
w stanie zapłacić netto odpo-
wiedniego wynagrodzenia bez 
tej preferencji podatkowej. 
Odebranie tym grupom pod-
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wyższonych kosztów spowo-
duje ich pauperyzację. 

Natomiast przedstawiciele Mi-
nisterstwa Finansów zazna-
czali, że projekt odebrania 50 
proc. kosztów uzyskania przy-
chodu w PIT dotyczy tylko tych, 
którzy przekroczą pierwszy 
próg podatkowy. Tymczasem 
większość Polaków znajduje 
się w pierwszym progu. To 
samo dotyczy korzystających z 
50 proc. kosztów, z których aż 

97 proc. nie przekracza pierw-
szego progu zarabiając mniej 
niż 6 tys. zł miesięcznie. Pro-
blem dotyczy zatem zaledwie 
ok. 3 proc. korzystających z 50 
proc. kosztów, tj. ok. 17 tys. 
osób. 
Ostatecznie, reprezentujący 

Forum Związków Zawodo-
wych, Janusz Jaworski zgłosił 

propozycję całkowitego odrzu-
cenia rządowego pomysłu lik-
widacji 50 proc. kosztów 
uzyskania przychodu jako 
szkodliwego dla polskiej kul-
tury. Związki zawodowe propo-
zycję poparły, natomiast 
pracodawcy nie zajęli ostatecz-
nego stanowiska wyrażając 

swoje wątpliwości co do upraw-
nienia do korzystania z 50 
proc. kosztów przez osoby, 
które nie wkładają w daną 

pracę (także każdorazowo) wy-
siłku intelektualnego. 
W drugiej części posiedzenia 
zespołu dyskutowano o przy-
gotowanych przez rząd 

analizach dotyczących płacy 

minimalnej. Uznano, że wyma-
gają one uzupełnienia, aktuali-

zacji. Przedstawiciele związków 

zawodowych za konieczne 
uznali dołączenie do nich infor-
macji na temat tego, ile osób 
otrzymująch minimalne wyna-
grodzenie korzysta z pomocy 
społecznej, co oznacza, że za 
miesięczną płacę nie są w sta-
nie utrzymać siebie i rodziny. 

Kolejny temat obrad, połączo-

nych już zespołów, dotyczył 

wsparcia finansowego tzw. 
wrażliwego odbiorcy energii 
elektrycznej. Chodzi o osoby 
ubogie, które powinny dosta-
wać wsparcie od państwa na 
opłaty energii. Związki zawo-
dowe (Forum Związków Zawo-
dowych i Ogólnoposlkiego 
Porozumienia Związków Zawo-
dowych) zgodziły się ze stano-
wiskiem wyrażonym przez 
Henryka Nakoniecznego z 
NSZZ „Solidarność", że pomoc 
powinna być uzależniona tylko 
od ubóstwa, a nie, jak obecnie, 

także od dysfunkcji w rodzinie, 
do których należą np. przemoc 
czy alkoholizm. Oznacza to bo-
wiem, że aby dostać wsparcie 
trzeba „postarać się" o patolo-
gię. 

Zarówno związki, jak i praco-
dawcy zgodzili się, że wsparcie 
dla odbiorcy wrażliwego po-
winno spoczywać na instytu-
cjach opieki społecznej, a nie 
na pracodawcach. 
Odnosząc się do kwestii pato-
logii wiceminister gospodarki 
Tomasz Tomczykiewicz mówił, 

że to właśnie w rodzinach pa-
tologicznych najczęściej wystę-

puje ubóstwo, stąd dodatkowe 
kryterium, poza finansowym, 
jest niezbędne. „Gdy będziemy 

bogatsi, może to się zmieni" - 
dodał. 

Obecnie kryterium finansowe 
uprawniające od pomocy spo-
łecznej to dochód na członka 

rodziny nie przekraczający 477 
zł na miesiąc, albo 351 zł mie-
sięcznie w gospodarstwach 
jednoosobowych. 
Ostatecznie ustalono, że 

wsparcie dla tzw. odbiorcy 
wrażliwego powinno być reali-
zowane przez instytucje po-
mocy społecznej, w ramach 
dotychczasowego systemu, 
bez tworzenia nowego i gene-
rowania z tego tytułu dodatko-
wych kosztów (szacuje się je 
na ok.100 mln zł przy wydat-
kach na wsparcie rzędu ok. 
130 mln zł). Decydujące po-
winno być jedynie kryterium do-
chodowe. 
ag 
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Konferencja z udziałem norweskiej pary królewskiej 

Godzenie życia rodzinnego z zawodowym i problemy dialogu 

Z udziałem królewskiej pary Norwegii oraz polskiej pary prezydenckiej 10 maja 2012 r. od-
była się w Warszawie polsko-norweska konferencja poświęcona różnym obszarom współ-

pracy obydwu państw. W jednym z paneli, poświęconym problemom godzenia życia 

rodzinnego z zawodowym oraz dialogowi społecznemu, uczestniczył Przewodniczący 
Forum Związków Zawodowych - Tadeusz Chwatka. 

Goście norwescy podkreślali, 

że w ich kraju przedstawiciele 
związków i pracodawców są 

traktowani po partnersku. Mię-

dzy innymi dlatego udało się im 
wynegocjować z rządem ko-
rzystne warunki przechodzenia 
na emeryturę w wieku 62 lat z 
możliwością dłuższej pracy 
oraz zabezpieczenia finanso-
wego osób, które z powodów 
zdrowotnych nie są w stanie 
dopracować do wieku emery-
talnego. 
Podczas panelu wielokrotnie 
wskazywano na obecny kryzys 
dialogu społecznego w Polsce, 
a także to, iż Polacy są naro-
dem pracującym dużo, co nie 
ułatwia im godzenia życia za-
wodowego z rodzinnym. 
Podkreślał to również Prze-
wodniczący FZZ, który mówił, 

że następstwem tych trudności 

są wysokie koszty w stosunku 
do rodziny oraz obniżona efek-
tywność w pracy. Najczęściej 

dotyczy to kobiet, które jako 
pierwsze są wyłączane z życia 

zawodowego, co powoduje 
dezaktualizację ich kwalifikacji, 
a to dyskryminuje je potem na 
rynku pracy. 
Według Forum, działania słu-

żące godzeniu życia zawodo-

wego i rodzinnego oraz wspie-
rające powrót do pracy 
po przerwie związanej z 
urodzeniem i wychowaniem 
dzieci to z jednej strony np. 
wsparcie tworzenia i funkcjono-
wania żłobków oraz klubów 
dziecięcych, wsparcie usług 

świadczonych przez dziennego 
opiekuna, ale z drugiej — 
umożliwienie korzystania z ela-
stycznych form zatrudnienia ro-
zumianych jednak nie jako 
praca na czas określony czy 
zlecenie, ale jako ruchome go-
dziny pracy, praca w domu - w 
zależności od potrzeb rodzica. 
Młode matki napotkają na po-
ważne problemy w zachowaniu 
harmonii między życiem zawo-
dowym i rodzinnym. Z jednej 
strony jest macierzyństwo, 

chęć zapewnienia dziecku jak 
najlepszej opieki, spędzania 

czasu z rodziną, z drugiej: am-
bicje zawodowe, chęć samo-
realizacji, często potrzeba 
niezależności finansowej. Pra-
codawca postrzega je przez 
pryzmat roli matki, przypisuje 
dylemat pogodzenia życia oso-
bistego z zawodowym. W efek-
cie nie jest ona awansowana, 
mniej zarabia. 
„Obecny rynek pracy stale się 

rozwija przez co narzuca ko-
nieczność utrzymania ciągłego 

kontaktu z miejscem pracy, 
wykonywanym zawodem, by 
nie wypaść z rytmu, być na 
bieżąco i w ten sposób zapew-
nić sobie powrót do pracy. 
Jednocześnie, w kryzysie gos-
podarczym, jest on rynkiem 
pracodawcy, co zmusza pra-
cownika — w obawie przed 
utratą pracy — do prioryteto-
wego traktowania pracy, a nie 
życia rodzinnego" - mówił Ta-
deusz Chwałka. 

Zauważył też, że często polscy 
pracodawcy nie posiadają od-
powiedniej wiedzy co do 
możliwości, jakie stwarzają 

elastyczne formy zatrudnienia, 
korzyści i strat z tego wynikają-

cych. Dodał, że zmiany w tej 
kwestii, powinny być wypraco-
wywane w dialogu społecznym. 

„Z przyjemnością słucham jak 
pan minister Radosław 

Mleczko pięknie mówi o dia-
logu. Szkoda tylko, że w prak-
tyce wygląda on zupełnie 

inaczej, a przez ostatni rok w 
zasadzie dialogu w Polsce w 
ogóle nie było" - powiedział 

Przewodniczący Forum Związ-

ków Zawodowych. 
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Posiedzenie senackiej Komisji Rodziny i Polityki Społecznej _ 
SEJM 
Rz-vor,° ),-- Forum wobec uchwalonych przez Sejm ustaw emerytalnych 

17 maja 2012 r. w Senacie odbyło się posiedzenie Komisji Rodziny i Polityki Społecznej. 

Dotyczyło przekazanych przez Sejm, uchwalonych 11 maja 2012 r. ustaw, o zmianie ustawy 
o emeryturach i rentach z FUS oraz o zmianie ustawy o zaopatrzeniu emerytalnym żołnierzy 

zawodowych oraz ich rodzin, ustawy o zaopatrzeniu emerytalnym służb mundurowych. 

FZZ reprezentował na posie-
dzeniu komisji członek Prezy-
dium FZZ Krzysztof Małecki. 

Senator Jan Rulewski złożył 

wniosek o podjęcie uchwały zo-
bowiązującej rząd i partnerów 
społecznych do rzeczywistego 
dialogu nad zmianami w usta-
wach emerytalnych. 
Komisja podjęła decyzję, że 

treść uchwały i jej podjęcie bę-

dzie miało miejsce na posie-
dzeniu plenarnym Senatu. 
Uczestnicy posiedzenia otrzy-
mali opinię Biura Legislacyj-
nego Kancelarii Senatu o 
ustawie o zmianie ustawy o 
emeryturach i rentach z Fundu-
szu Ubezpieczeń Społecznych 

oraz niektórych innych ustaw, z 
której wynika, że: „generalnie 
ustawa nie nasuwa poważniej-

szych wątpliwości legislacyj-
nych". Z istotniejszych uwag 
Biura Legislacyjnego należy 

wskazać wątpliwość dotyczącą 

odesłania do ochrony stosunku 
pracy wynikającej z art. 39 Ko-
deksu pracy. Wątpliwości nie 
podzielił przedstawiciel Minis-
terstwa Pracy i Polityki Spo-
łecznej Marek Bucior, który 
referował przyjętą przez Sejm 
ustawę. 

Senator Stanisław Kogut (PiS) 

KAPITAL LUDZKI 

złożył wniosek o odrzucenie w 
całości ustawy, ale nie został 

on przyjęty. 

Podczas procedowania nad 
zgłoszonymi poprawkami, 
rządnych nie uchwalono. Będą 

one wnioskami mniejszości. 

Poprawki składał m. in. senator 
Jan Rulewski, w których zawarł 

następujące zagadnienia: 
- emerytura przysługiwała by w 
wieku niższym niż ustawowy w 
przypadku posiadania okresu 
składkowego wynoszącego dla 
kobiet 40 lat, a dla mężczyzn 

45 lat; 
- objęcie obowiązkowym ubez-
pieczeniem społecznym osób 
wykonujących pracę na pod-
stawie umów o dzieło, umowy 
agencyjnej lub umowy zlecenia 
albo innej umowy o świadcze-

nie usług oraz osób z nimi 
współpracujących; 

- poddanie pod wspólną de-
cyzję strony pracowników i 
pracodawców KT, dotyczącą 

wysokości kwoty wydatków 
przeznaczonych na prewencję 

wypadkową; 

- odblokowanie działania 

ustawy o emeryturach pomos-
towych, poprzez skreślenie w 
art. 4 pkt. 5 wymogu stażo-

wego przed 1 stycznia 1999 r. 

Forum 
Związków 
Zawodowych 

— likwidacja wygasającego cha-
rakteru tej ustawy. 
Powyższe poprawki, jak rów-
nież zmiany zaproponowane 
przez Biuro Legislacyjne Kan-
celarii Senatu, negatywnie za-
opiniowane przez ministra 
Marka Buciora, nie zostały 

przyjęte. 

Po wystąpieniach senatorów 
głos zabrali reprezentanci za-
proszonych central związko-

wych. Przedstawiciel FZZ 
odniósł się do głównych tez 
opinii FZZ podkreślając 

aspekty braku uszczelniania 
systemu poboru składek na 
ubezpieczenia społeczne, nie-
oskładkowania tzw. umów 
śmieciowych, braku polityki za-
rządzania wiekiem oraz braku 
polityki zatrudnienia osób mło-

dych i w wieku 60+. W pytaniu 
do senatora Filipa Libickiego 
wskazał na konieczność zmian 
w ustawie o związkach zawo-
dowych polegających na 
uzgadnianiu ze związkami za-
wodowymi tak ważnych spo-
łecznie zmian, a nie tylko ich 
konsultowanie i opiniowanie. 
Ostatecznie komisja przyjęła 

ustawę bez poprawek. 

Krzysztof Małecki 
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Zespół problemowy ds. dialogu społecznego 

Reforma TK i udział 
w jej pracach strony samorządowej 

18 maja 2012 r. odbyło się posiedzenie Zespołu Problemowego ds. Dialogu Społecznego 
Komisji Trójstronnej. Rozmawiano m.in. o niezbędnych zmianach w organizacji dialogu, 
w tym funkcjonowania TK. 

FZZ na posiedzeniu zespołu 
reprezentowała Anna Gra-
bowska. 
Przewodniczący zespołu Zbig-
niew Żurek mówił, że należy 
zastanowić się kto powinien 
powoływać członków TK (pre-
mier, Sejm, prezydent?), czy 
przewodniczący powinien być 
nadal przedstawiciel rządu, czy 
może kolejno partnerzy spo-
łeczni? Wskazał, że być może 
mogłaby to być osoba z ze-
wnątrz, zarządca zajmujący się 
organizacją prac Komisji oraz 
ich bezstronnym, sprawnym 
prowadzeniem. Być może TK 
mogłaby mieć swój własny bu-
dżet i osobowość prawną, a nie 
jedynie stanowić wydzieloną 
część resortu pracy. Miałaby 
wówczas także osobną ob-
sługę administracyjną. 
W opinii przewodniczącego ze-
społu, niezbędna jest również 
głęboka reforma WKDS-ów, 
których formuła i kompetencje 
powinny być na nowo, konkret-
nie określone. Być może nieko-
niecznie ich pracami powinni 
kierować wojewodowie, a mog-
liby zastąpić ich np. marszałko-
wie województw. 
Przedstawiciele pracodawców 
przypomnieli, że już kilka lat 

temu podjęto inicjatywę zrefor-
mowania TK, ale MPiPS osta-
tecznie nie podjęło się realizacji 
wypracowanych w tym zakre-
sie stanowisk. Można teraz 
wziąć je pod uwagę, by nie za-
czynać pracy od nowa tracąc 
kolejne kilka lat. 
Natomiast przedstawiciele 
związków zawodowych zauwa-
żyli, że na czele TK powinien 
stać jak najwyższy rangą czło-
nek rządu, a najlepiej premier. 
Tylko wtedy Komisja będzie się 
liczyła a jej opinie będą brane 
pod uwagę. 
Przeciwko wydzieleniu jako 
osobnego bytu prawnego TK 
opowiedział się Dyrektor De-
partamentu Dialogu Marek 
Waleśkiewicz. Jego zdaniem 
obsługa Komisji jest sprawna i 
nie ma potrzeby wydzielania 
kosztów na poszczególne jej 
zadania i administrację. 
Sekretarz stanu w Minister-
stwie Pracy i Polityki Społecz-
nej Jacek Męcina mówił, że w 
pierwszej kolejności dobrze 
byłoby skupić się na reformie 
WKDS-ów, ustalić zakres ich 
uprawnień, określić rolę. 
Ostatecznie ustalono, że po-
wstanie czteroosobowy zespół 
złożony z przedstawicieli 

związków zawodowych, praco-
dawców, MPiPS oraz resortu 
gospodarki, który zbierze 
wszystkie wypracowane do-
tychczas stanowiska odnośnie 
zmian w instytucjach dialogu 
społecznego i przedstawi je ze-
społowi na jednym z kolejnych 
spotkań. 
Uczestnicy posiedzenia odnie-
śli się również do propozycji 
włączenia, jako czwartego 
partnera, do prac Komisji Trój-
stronnej przedstawicieli samo-
rządu terytorialnego. Wszystkie 
strony — związki, pracodawcy 
i rząd — uznali, że jest to 
niepotrzebne, a obecny udział 
przedstawicieli samorządu w 
pracach Komisji jest wystarcza-
jący. Pełnoprawny udział 
czwartego członka byłyby za-
przeczeniem obowiązującej u 
nas idei dialogu. Samorząd 
mógłby ewentualnie występo-
wać jako kolejny pracodawca 
na formach międzynarodo-
wych. Ustalono, że negatywne 
stanowisko wszystkich trzech 
stron zostanie przekazane na 
Posiedzeniu Plenarnym Ko-
misji Trójstronnej jako zgodne 
stanowisko zespołu ds. dialogu 
społecznego. 
ag 
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Zespół budżetu o płacy minimalnej, 
waloryzacji emerytur i deregulacji 
Podwyżka płacy minimalnej na 2013 r. była jednym z tematów posiedzenia Zespołu Proble-
mowego ds. Budżetu, Wynagrodzeń i Świadczeń Socjalnych Komisji Trójstronnej, które 
odbyło się 17 maja 2012 r. 

Forum Związków Zawodowych 
na posiedzeniu zespołu repre-
zentował Janusz Jaworski. 
Partnerzy społeczni doszli do 
porozumienia, iż płaca mini-
malna w 2013 r. powinna wyno-
sić 1625 zł brutto co 
stanowiłoby 42,6 proc. śred-
niego wynagrodzenia. Dyna-
mika wzrostu płacy minimalnej 
pozostałaby taka jak w 2012 r. 
co oznacza przyrost o 9 proc. 
Związkowcy zauważyli, że nie 
jest to najlepsze możliwe roz-
wiązanie, gdyż nie realizuje 
propozycji dojścia płacy mini-
malnej do 50 proc. średniej 
pensji. Wzięli jednak pod 
uwagę fakt, iż w obecnej sytua-
cji budżetowej większa dyna-
mika wzrostu płacy minimalnej 
jest nierealna. 
Ustalono, że przewodniczący 
zespołu przedstawi wspólne 
ustalenie partnerów w tej kwes-
tii na Posiedzeniu Plenarnym 
TK. 
W sprawie waloryzacji rent i 
emerytur nie było już takiego 
porozumienia. Ta sprawia ma 
być jeszcze omawiana na ko-
lejnych posiedzeniach zespołu. 
Różne zdania, pracodawcy i 
związki zawodowe mieli rów-
nież w kwestii podwyżek płac w 

sferze budżetowej. Zdaniem 
pracodawców powinny one 
wzrosnąć w 2013 r. jedynie o 
stopień inflacji, bez dodatko-
wego przyrostu funduszu wy-
nagrodzeń. 
W ich opinii, rząd powinien 

uwagę na konieczność wpro-
wadzenia rozwiązań pozwala-
jących na archiwizowanie 
dokumentów w formie elektro-
nicznej — podatkowych przez 5 
lat, a pracowniczych przez 50 
lat. 

DIALOG 
SPOŁECZNY 

zmniejszyć zatrudnienie w sfe-
rze budżetowej. 
Natomiast przedstawiciele FZZ 
i OPZZ podkreślali fakt, iż w 
2012 r. nie było podwyżek w 
budżetówce, i w kolejnym roku 
nie tylko należy je wprowadzić, 
ale w zasadzie powinny być też 
zrekompensowane te, których 
nie było rok wcześniej. 
Dyskutowano także o ustawie 
deregulacyjnej uznając, że wy-
maga ona jeszcze doprecyzo-
wania. Pracodawcy zwrócili 

Podczas posiedzenia zespołu 
wiele miejsca poświęcono też 
wskaźnikom do ustawy budże-
towej. 
Partnerzy społeczni pytali m.in. 
o ich wiarygodność w zakresie 
inflacji, konsumpcji, eksportu, 
przewidywanych cen paliwa. 
Niektórzy wyrazili opinię, że 
przyszłoroczny budżet zapo-
wiada się jako zachowawczy, 
bez planu naprawy finansów 
publicznych. 
ag 
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Dziesięciolecie Wojewódzkich Komisji Dialagu Społecznego 

Debaty o sprawach ważnych dla 
regionu w atmosferze zrozumienia 
Mimo występujących różnic w aktywności WKDS na przestrzeni minionego 10-lecia, 
Komisje stanowią forum, na którym omawiane są sprawy ważne i trudne, mające wpływ na 
kondycję gospodarczo-społeczną poszczególnych regionów. Instytucje te są miejscem, 
w którym następuje wymiana poglądów i opinii. Partnerzy społeczni budują tu nową jakość 

dialogu, opartego na wzajemnym zaufaniu i zrozumieniu. 

Generalnie można przyjąć, że 

widoczne jest znaczące zaan-
gażowanie członków tych insty-
tucji dialogu, które przecież 

przed rokiem 2002 w ogóle nie 
istniały — a więc nie ma żadnej 

tradycji w tym zakresie. W 
ciągu 10 lat ich funkcjonowania 
odbyło się ogółem 2115 posie-
dzeń Komisji i jej gremiów. Bu-
dowana jest w ten sposób 
nowa jakość w odniesieniu do 
współpracy partnerów społecz-

nych, która kierowana jest 
przede wszystkim na dobro re-
gionu. 
Tego typu współpraca, na po-
ziomie regionalnym, powinna w 
perspektywie przyczynić się 

także do powstania propozycji 
nowych rozwiązań, korzyst-
nych nie tylko w skali regional-
nej czy jednostkowej, ale i 
ogólnokrajowej. Będą one wy-
nikiem profesjonalnie prowa-
dzonego dialogu społecznego 

we wszystkich obszarach życia 

społeczno-gospodarczego na 
szczeblu regionalnym. 
Wydaje się, że w obliczu przed-
stawionych danych, bezza-

KAPITAŁ LUDZKI 

sadna staje się teza głoszona 

ongiś przez niektórych badaczy 
zajmujących się naszym dialo-
giem regionalnym, mówiąca o 
fasadowości tych instytucji. 
Oczywiście do oceny pozostaje 
efektywność tej formy dialogu, 
ale ona podlegać musi innym 
kryteriom oceny ze względu 

chociażby na prawne ograni-
czenia kompetencyjne WKDS 

Szkolenia i seminaria 
poprawiają jakość dialogu 

W dalszym ciągu występują 

pewne trudności związane z 
wypracowaniem skutecznych 
metod działania. Dotyczy to 
zarówno sprawności stosowa-
nych procedur, jak i przedsięw-

zięć organizacyjnych. Komisje 
ugruntowały swoją pozycję na 
poziomie lokalnym jako forum 
szeroko pojętego dialogu spo-
łecznego. Doświadczenie part-
nerów społecznych, jak i ich 
wiedza dotycząca sytuacji 
regionu, pozwalają na wyspe-
cyfikowanie potrzeb najistot-
niejszych dla permanentnego i 

Ponam 
Związk.ów 
Zawodowych 

harmonijnego rozwoju woje-
wództwa w sferze społecznej, 

jak i gospodarczej. Przyczyni 
się to do budowania optymal-
nego planu działań koniecz-
nych do podjęcia przez władze 

województwa. 
Do podnoszenia jakości prowa-
dzonego dialogu przyczyniają 

się również wszelkiego rodzaju 
szkolenia i seminaria w obsza-
rze dialogu społecznego, dla 
osób zajmujących się współ-

pracą z partnerami społecz-

nymi z ramienia urzędu 

wojewódzkiego. Należałoby 

rozważyć także możliwość 

ich systematycznej organizacji. 
Wskazanym byłoby też organi-
zowanie cyklicznych spotkań 

informacyjno-edukacyjnych dla 
osób odpowiedzialnych za 
kształt regionalnego dialogu 
społecznego. 

Badania w sprawie 
wzmocnienia instytucji 

Od początku istnienia WKDS, 
tzn. od końca 2002 r. do dnia 
dzisiejszego pojawiają się 
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głosy, ze strony zainteresowa-
nych, dotyczące merytorycz-
nych i organizacyjnych kwestii 
wpływających na efektywność 

funkcjonowania WKDS. 

Problematyka ta była przed-
miotem badań przeprowadzo-
nych m.in. w odniesieniu do 
WKDS w ramach projektu sys-
temowego PO KL 5.5.1. „Po-
prawa funkcjonowania systemu 
dialogu społecznego oraz 
wzmocnienie instytucji i uczest-

ników dialogu społecznego". 

Wyniki tych badań wraz z re-
komendacjami przedstawione 
zostały w publikacji pt. Analiza 
funkcjonowania instytucji dia-

logu społecznego, WKDS auto-
rstwa Jacka Sroki. 
Kwestie te rozpatrywane także 

były m.in. na konferencji — po-
siedzeniu plenarnym - zorgani-
zowanej przez Lubelską 

WKDS, I Kongresie Wojewódz-
kich Komisji Dialogu Społecz-

nego we Wrocławiu oraz na 
Konferencji — Debacie zorgani-
zowanej przez Business Cen-
tre Club pt. „Wojewódzkie 
Komisje Dialogu Społecznego i 
ich rola w godzeniu interesów 
pracowników i pracodawców". 

Konsultacje 
z biznesem i związkowcami 

21 września 2009 r. odbyła 

się Konferencja Lubelskiej Wo-
jewódzkiej Komisji Dialogu 
Społecznego poświęcona m.in. 
zagadnieniom dotyczącym 

wzmocnienia roli uczestników 
dialogu społecznego w proce-
sie konsultacji społecznych w 
tym obszarów działania admi-
nistracji, w których wymagane 
są konsultacje ze stroną biz-
nesu oraz związkami zawodo-
wymi. 
Do udziału w konferencji - po-
siedzeniu zaproszeni zostali 
Przewodniczący WKDS człon-

kowie Prezydiów Komisji z 
województw wschodnich: pod-
laskiego, świętokrzyskiego, 

warmińsko-mazurskiego i pod-
karpackiego, Prezydium Trój-
stronnej Komisji do Spraw 
Społeczno-Gospodarczych 
(TK). Zaproszony był także 

prof. Jacek Sroka — realizujący 

badania stanu dialogu społecz-

nego na poziomie regionalnym 
(WKDS) w ramach projektu 
systemowego PO KL Działanie 

5.5.1. — Poprawa funkcjono-
wania systemu dialogu spo-
łecznego oraz wzmocnienie 
instytucji i uczestników dialogu 
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społecznego. Działanie to ma 
służyć zapewnieniu partner-
skiego modelu współpracy ad-
ministracji publicznej oraz 
partnerów społecznych, w tym 
wzmocnieniu mechanizmów 
konsultacyjnych, współpracy w 
zakresie stanowienia i realizacji 
polityk publicznych oraz regu-
lacji prawnych. 
Zgodnie z założeniami, bada-
niom ankietowym czy fokuso-
wym, poddano przedstawicieli 
stron reprezentowanych w 
każdej z 16-tu Wojewódzkich 
Komisji Dialogu Społecznego. 

Ostateczne efekty badań 

znajdą odzwierciedlenie w 
opracowaniu książkowym, 

które zwieńczy realizację pro-
jektu. Opracowanie to zostanie 
opublikowane w grudniu 2012 
r. Zawarte w nim będą zarówno 
wnioski końcowe, jak i wynika-
jące z nich rekomendacje w 
postaci możliwych scenariuszy 
przyszłości dialogu na pozio-
mie regionalnym w Polsce. 
Lubelska WKDS przekazała 

zaproszonym materiał do dys-
kusji pt. „Wzmocnienie roli in-
stytucji dialogu społecznego na 
poziomie regionalnym". Za-
warto tam propozycje zagad-
nień do dyskusji opracowanych 
przez Biuro Komisji na podsta-
wie sygnałów zgłaszanych 

przez członków Komisji na 
przestrzeni całej jej działalności 

oraz badań przeprowadzonych 
w ramach Priorytetu V Działa-

nia 55. PO KL na lata 2007-
2013. 
Oprócz tez do dyskusji znalazły 

g !CAPITAL LUDZKI 
NAIRODONA 514,,,A 5,14., 

się tam również propozycje 
zmian w obowiązujących prze-
pisach prawnych: 
• Ustawie z dnia 6 lipca 2001 r. 
o Trójstronnej Komisji do 
Spraw Społeczno-Gospodar-
czych i wojewódzkich komis-
jach dialogu społecznego, 

• Rozporządzeniu Prezesa Mi-
nistrów z dnia 22 lutego 2002 r. 
w sprawie wojewódzkich ko-
misji dialogu społecznego, 

• Ustawie z dnia 7 kwietnia 
2006 r. o informowaniu pracow-
ników i przeprowadzaniu z nimi 
konsultacji, 
• Ustawie z dnia 23 maja 
1991 r. o rozwiązywaniu spo-
rów zbiorowych, 
• Rozporządzeniu Rady Mini-
strów z dnia 16 sierpnia 1991 r. 
w sprawie trybu postępowania 

przed kolegiami arbitrażu spo-
łecznego, 

• Ustawie z dnia 13 marca 
2003 r. o szczególnych zasa-
dach rozwiązywania z pracow-
nikami stosunków pracy z 
przyczyn niedotyczących pra-
cowników. 

Ogólnopolski Kongres 

Dolnośląska WKDS w 2011 r. 
podjęła działania wpisujące się 

w szeroko pojęte zagadnienie 
dialogu społecznego. W dniu 
3 czerwca 2011 r. odbył się we 
Wrocławiu I Ogólnopolski Kon-
gres Wojewódzkich Komisji 
Dialogu Społecznego. 

Przedsięwzięciu temu patrono-
wał Pan Waldemar Pawlak - 
Wiceprezes Rady Ministrów, 

Minister Gospodarki, poprzedni 
Przewodniczący Trójstronnej 
Komisji do Spraw Społeczno-
Gospodarczych. 
Idea zorganizowania I Kon-
gresu Wojewódzkich Komisji 
Dialogu Społecznego zrodziła 

się przy okazji zbliżającej się 

rocznicy uchwalenia Ustawy 
z dnia 6 lipca 2001 r. o Trój-
stronnej Komisji do Spraw 
Społeczno-Gospodarczych i 
wojewódzkich komisjach dia-
logu społecznego. Największy 

partner ze strony pracodawców 
Wojewódzkiej Komisji Dialogu 
Społecznego we Wrocławiu, 

jakim jest Związek Pracodaw-
ców Polska Miedź, wchodzący 

w skład struktury Pracodawców 
RP, obchodził także 15-lecie 
swojej działalności. Obie te 
rocznice skłoniły pomysłodaw-

ców Kongresu (Związek Praco-
dawców Polka Miedź) do 
zastanowienia się nad stanem 
dialogu regionalnego po deka-
dzie jego sformalizowanego już 

istnienia. 
W trakcie Kongresu zorganizo-
wana została debata, której 
myślą przewodnią było hasło: 

„Od fiskalizmu i konfliktów do 
współpracy". Dyskusja ta przy-
czyniła się do transferu wiedzy 
w zakresie kształtowania kul-
tury współpracy i standardów 
partycypacji w ramach dialogu. 
Kongres, w swoim założeniu, 

ma zainicjować, cykliczne spot-
kania służące kontynuacji dia-
logu, wymianie doświadczeń, a 
szczególnie dobrych praktyk, 
wypracowaniu wspólnych kon-
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kluzji dla rozwoju polskich re-
gionów i kraju. 
W Kongresie udział wzięli 

intelektualiści, przedstawiciele 
nauki, polityki i gospodarki w 
tym przedstawiciele Wojewódz-
kich Komisji Dialogu Społecz-

nego oraz Komisji Trójstronnej 
do Spraw Społeczno-Gospo-
darczych. 
Organizatorzy Kongresu pla-
nują wydać publikację podsu-
mowującą wnioski I Kongresu 
wraz z zapisem dyskusji. 

Debata o godzeniu interesów 

Tematyka dialogu społecz-

nego, w tym regionalnego była 

dyskutowana na konferencji - 
debacie - zorganizowanej 
przez BCC w dniu 30 listopada 
2011 r. 
Tematem przewodnim spotka-
nia była odpowiedź na pytanie, 
w jaki sposób WKDS-y mogą 

być pomocne w godzeniu inte-
resów pracowników i praco-
dawców, jak rozwijać instytucje 
mediacji na poziomie woje-
wództwa? 
Zastanawiano się, co można 

zrobić, żeby WKDS-y jeszcze 
skuteczniej wypełniały swoje 
ustawowe obowiązki. Dziesięć 

lat funkcjonowania WKDS-ów 
pokazało słabe punkty w 
ich działalności. Wskazywano 
wiele czynników, które przyczy-
niły się do niedostatecznej 
efektywności WKDS-ów. 
Jedną z przyczyn, zdaniem 
uczestników konferencji, jest 
brak rzeczywistego dialogu 
w Trójstronnej Komisji do 

Spraw Społeczno-Gospodar-
czych. Powodem takiej sytua-
cji, zdaniem przedstawicieli 
pracowników i pracodawców, 
jest m.in. postawa przedstawi-
cieli strony rządowej, którzy 
przychodzą na posiedzenia z 
propozycjami gotowych rozwią-

zań, nie mając niejednokrotnie 
upoważnienia do prowadzenia 
negocjacji. Podkreślono, że 

niektórzy nowo wybrani człon-

kowie rządu nie zawsze 
rozumieją istotę dialogu spo-
łecznego. 

DIALOG 
SPOŁECZNY 

Bywa też tak, że wypracowane 
podczas posiedzeń ustalenia 
nie są respektowane przez 
stronę rządową, co rodzi brak 
zaufania, bez którego dialog 
społeczny nie jest możliwy. 

Uznano, że istnieje koniecz-
ność rozpoczęcia konstruktyw-
nej dyskusji na ten temat na 
forum Trójstronnej Komisji do 
Spraw Społeczno-Gospodar-
czych, której efektem powinna 
być konkluzja dotycząca tego, 
czy potrzebne są, czy nie, 
zmiany ustawowe w tym zakre-
sie. Do udziału w tej debacie 
należałoby zaangażować rów-
nież zainteresowane podmioty. 
Uczestnicy konferencji podkre-
ślali, że temat dotyczący funk-
cjonowania WKDS nie może 

zakończyć się tylko i wyłącznie 

na dyskusji. Akcentowano fakt, 
że WKDS są postrzegane jako 
ogniwo łączące struktury regio-
nalne z centralnymi. Podkre-
ślano, że udział w obradach 
Wojewódzkich Komisji Dialogu 
Społecznego pozwala stronom 
nie tylko na wyrażanie swoich 
poglądów w wielu kwestiach 
związanych z życiem regionu, 
ale sprzyja również osiąganiu 

porozumienia w trudnych spra-
wach, co wpływa na zachowa-
nie ładu i pokoju społecznego 

oraz daje możliwość zapobie-
gania sytuacjom konfliktowym. 
Zdaniem uczestników Konfe-
rencji tego typu współpraca na 
poziomie regionalnym powinna 
w perspektywie przyczynić się 

do powstania propozycji no-
wych rozwiązań, korzystnych 
nie tylko w skali regionalnej 
czy jednostkowej, ale i ogólno-
krajowej. Aby to osiągnąć, zda-
niem uczestników konferencji, 
konieczne wydaje się rozważe-

nie uregulowania przez upraw-
nione do tego instytucje, często 

proponowanych już przez part-
nerów społecznych, następują-

cych kwestii, które pokrywają 

się z wnioskami wyartykułowa-

nymi przez uczestników spot-
kania zorganizowanego przez 
Lubelską WKDS w 2009 r. 

Wnioski dotyczące poprawy 
funkcjonowania WKDS 

• wprowadzenie rozwiązań sys-
temowych mających na celu 
wzmocnienie roli regionalnego 
dialogu społecznego poprzez 
m.in. zastąpienie opinii, wypra-
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cowywanych przez WKDS, sta-
nowiskami. 

Samo pojęcie „opinia", w sferze 
semantycznej zakłada możli-

wość braku dalszej realizacji, 
jest to tylko przekonanie lub 
pogląd. Pojęcie „stanowisko" 
natomiast wydaje się być bar-
dziej ukierunkowane na jego 
realizację (wyraka oczekiwanie 
realizacji). 
• ustanowienie regulacji syste-
mowej, obligującej adresatów 
przekazywanych przez WKDS 
wystąpień, do odpowiedzi w 
trybie KPA. Niejednokrotnie 
przekazywane przez WKDS 
sprawy nie znajdują żadnego 

oddźwięku u adresatów. To ob-
niża chęć działania partnerów 
społecznych na rzecz Komisji, 
ponieważ odczuwają, że ich 
głos nie jest brany pod uwagę. 

• stworzenie w statucie urzę-

dów wojewódzkich wyodręb-

nionej jednostki organizacyjnej 
pod nazwą „Biuro Wojewódz-

profesjonalnych 
Biur obsługi Wojewódzkich Ko-
misji Dialogu Społecznego, 

jako miejsca pracy, spotkań, 

obsługi, konsultacji członków i 
ekspertów Komisji, wpłynie w 
znacznym stopniu na jakość 

obsługi partnerów społecznych 

oraz lepszą realizację nałożo-

nych na Komisję ustawowych 
zadań. 

-umożliwienie członkom WKDS 
— poprzez wyodrębnienie bu-
dżetu dla Komisji, skorzystania 
z pomocy zewnętrznych eks-
pertów, co obecnie jest nieosią-

galne ze względu na brak 
środków finansowych, 

kiej Komisji Dialogu Społecz-

nego", a także wprowadzenie 
ustawowych regulacji dotyczą-

cych finansowania działalności 

WKDS. 
Stworzenie 

• zasadnym wydaje się stwo-
rzenie regulacji czy kodeksu 
dobrych praktyk, które zapew-
niałyby udział przedstawicieli 
ministerstw lub innych organów 
centralnych w posiedzeniach 
WKDS. Obecnie, mimo zapro-
szeń kierowanych niejedno-
krotnie na ręce kierowników 
urzędów, nie można mówić o 
czynnym udziale adresatów w 
posiedzeniach. 
• zwiększenie udziału przedsta-
wicieli organizacji pozarządo-

wych w pracach WKDS. 
Konkludując tę dyskusję w tej 
kwestii zauważono, że udział 

zbyt wielu stron w WKDS w po-
siedzeniach, zagraża dezorga-
nizacją jej pracy, należy więc 

zachować obecny cztero-
stronny skład Komisji. 
• poprawa komunikacji pomię-

dzy WKDS a TK, szczególnie w 
odniesieniu do spraw o zna-
czeniu krajowym. 
• za wskazane uznano większe 

zaangażowanie WKDS w kon-
sultacje społeczne, w odniesie-
niu do projektów regulacji 
rządowych i władz terytorial-
nych. WKDS można by potrak-
tować jako fora konsultacji 
społecznych. Wojewódzkie Ko-
misjie Dialogu Społecznego 

mogą skutecznie wypracowy-
wać możliwie najlepsze rozwią-

zania w odniesieniu do 
problemów o zasięgu regional-
nym czy lokalnym. 

Maria Sobczyk 
(Departament Dialogu i Partnerstwa 
Społecznego MPiPS) 
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Minimum egzystencji w 2011 r., a kryteria dochodowe 

Kryzys zwiększa 

zakres polskiego ubóstwa 
Społeczne skutki kryzysu, w jakim znajdują się państwa europejskie, skłaniają do regular-
nego śledzenia sytuacji ubogich gospodarstw domowych — zaznacza w raporcie z marca 
2012 r. Instytut Pracy i Spraw Socjalnych. Podkreśla, że minimum egzystencji wyznacza 
w Polsce najniższy standard życia z uwzględnieniem potrzeb o największym znaczeniu, 
tj. wyżywienia i potrzeb mieszkaniowych. 

Polskie ubóstwo, według rapor-
tów GUS, wiąże się z minimum 
egzystencji oraz progiem do-
chodowym uprawniającym do 
nabywania świadczeń z po-
mocy społecznej. Wynika z 
nich, że w latach 2008 - 2010 
mamy do czynienia z utrwala-
niem się ubóstwa. 

15 

10 

S 

Kurowskiego, przekazanego 
partnerom społecznym przez 
Ministerstwo Pracy i Polityki 
Społecznej wynika, iż wartości 

minimum egzystencji kształtują 

się powyżej kryteriów upraw-
niających do świadczeń z po-
mocy społecznej dla 
wszystkich typów gospodarstw 

Udział w społeczeństwie osób poniżej minimum egzystencji 
w latach 2000 - 2010 

141 10,9 
_ 

9,5 

11,8 
12,3 

9,5 

8,1 7,8 

6,6 

5,6 5,7 5,7 

:5000 2001 2002 2003 2004 2005 2006* 2007 2008 2009 2010 

ZalochEkowaia ME 

(Kolor zielony oznacza wyniki dla zmodyfikowanego ME 
Kolor czerwony oznacza wyniki dla „niezmodyfikowanego" minimum egzys-
tencji; opr. na podstawie danych GUS) 

Gospodarstwo emeryckie 
poniżej progu 

domowych z wyjątkiem 1-oso-
bowego gospodarstwa emeryc-
kiego. 

Z opracowania przygotowa-
nego przez doktora Piotra Minimum egzystencji to koszyk 

1 
Forum 

KAPITAŁ LUDZKI 4 Związków 
Zawodowydi 

dóbr, niezbędnych do podtrzy-
mania funkcji życiowych 

człowieka i sprawności psycho-
fizycznej. Uwzględnia on jedy-
nie te potrzeby, których 
zaspokojenie nie może być od-
łożone w czasie, a konsumpcja 
niższa od tego poziomu prowa-
dzi do biologicznego wynisz-
czenia i zagrożenia życia. 

W skład koszyka minimum eg-
zystencji wchodzą potrzeby 
mieszkaniowe i artykuły żywno-

ściowe. Łączny koszt nabycia 
(zużycia) tych dóbr określa 

wartość koszyka, która stanowi 
granicę ubóstwa skrajnego. 

W Polsce minimum egzysten-
cji, zwane też "minimum biolo-
gicznym", szacowane jest od 
1995 r. przez Instytut Pracy i 
Spraw Socjalnych. Ustala on 
wartość koszyka minimum eg-
zystencji oddzielnie dla 6 typów 
pracowniczych gospodarstw 
domowych (od rodziny 1-oso-
bowej do 5-osobowej) oraz 2 
typów gospodarstw emeryckich 
(1- i 2-osobowych). 

"IW. Centr* leiden...41 
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Kwota odpowiadająca wartości 

koszyka minimum egzystencji, 
wyznacza granicę ubóstwa 
skrajnego (absolutnego). 

Kto dostanie wsparcie 

W 2011 r. wartość minimum eg-
zystencji dla samotnej osoby 
dorosłej wyniosła 500,68 zł (o 
27,95 zł więcej w porównaniu 
do wartości z 2010 r.), a dla 
emeryta - 474,20 zł (o 26,66 zł 

więcej). 

dzieckiem starszym (prawie 
443 zł na osobę). Najniższa 

wartość minimum egzystencji 
per capita przypada na dwu-
osobowe gospodarstwo eme-
ryckie (394,54 zł). 

W 2011 r. praktycznie wszyst-
kie wartości minimum egzys-
tencji przewyższały kryteria 
uprawniające do pomocy spo-
łecznej. 

Kwoty: dla osoby samotnie 
gospodarującej - nie więcej niż 

477 zł oraz dla osoby w rodzi-

r. Wszystkie wartości minimum 
egzystencji dla osób w rodzi-
nach są wyższe niż ustawowa 
linia ubóstwa. Wyjątkiem jest 
jedynie gospodarstwo samo-
tnego emeryta (brakuje do linii 
bóstwa 2,8 zł). 

Półtora miliona 
beneficjentów 

Według danych Ministerstwa 
Pracy i Polityki Społecznej, 

w 2011 r. świadczeniami z 

Minimum egzystencji w 2011 r. (w złotych) 

. 
Wyszczególnienie 

Gospodarstwa pracownicze Gospodarstwa emeryckie 

1-osobowe 2-osobowe 3-osobowe 3-osobowe 4-osobowe 5-osobowe 1-osobowe 2-osobowe 

(M+K)12 -M+K M+K+DM M+K+13S M+K+DM+DS M+K+DM+2x 
DS 

(M+K)/2 M+K 

552,25 Lywność 204,84 409,68 587,53 654,15 831,99 1076,46 176,13 

Mieszkanie: 
eksploatacja 

wyposażenie 

232,44 
219,22 

13,21 

-316,65 
299,56 

17,09 

446,43 
425,15 

21,48 

446,63 
425,25 

21,48 

579,35 
550,76 

28,59 

710,83 
676,37 

34,45 

232,44 
219,22 

13,21 

516,65 
299,56 

17,09 

Edukacja 0,00 0,00 3,26 47,21 50,47 07,68 0,00 b,00 

Odzież i obuwie 14,41 28,82 45,31 48,45 66,39 67,47 14,41 28,82 

26,81 

26,98 

Leki 9,57 16,12 22,98 26,08 42,22 52,14 14,91 

Higiena 15,58 30,66 58,92 43,16 51,45 -84,13 13,74 

Pozostałe wydatki 3,84 40,10 57,73 63,28 61,09 104,43 22,58 27,58 

789,08 

.594,54 

Razem ME 500,68 842,03 1212,35 1328,96 1702,96 2193,13 474,20 

474,20 ME na 1 osobę 500,68 421,01 404,12 442,99 425,74 438,63 

(M oznacza mężczyznę w wieku 25-60 lat, K - kobietę w wieku 25-60 lat, M+K/2 - wydatki na poziomie średniej arytmetycznej 
dla gospodarstwa mężczyzny i kobiety, DM - dziecko młodsze w wieku 4-6 lat, DS - dziecko starsze w wieku 13-15 lat. W przy-
padku gospodarstw emeryckich symbole Mik oznaczają odpowiednio mężczyznę i kobietę w wieku powyżej 60 lat; źródło: Instytut 
Pracy i Spraw Socjalnych na podstawie danych Departamentu Statystyki Społecznej GUS). 

Spośród gospodarstw z nie - nie więcej niż 351 zł, pomocy społecznej objęto 1 
dziećmi najwyższa wartość mi- pozostają na niezmienionym mln 438 tys. 22 rodziny. 
nimum dotyczyła rodziny z poziomie od października 2006 Najliczniejszą grupę, 630 tys. 
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rodzin, stanowiły rodziny z 
dziećmi, kolejnym typem ro-
dziny, równie licznie korzystają-
cym z pomocy społecznej, 
były rodziny 1-osobowe. 

500.00

450,00 • 

400,00 

35000 • 

Wartość koszyka minimum egzystencji dla gospodarstw 
jednoosobowych w latach 2004-2011 

371,20 

367,70 

kryterium dochodowe dla 

osoby samtotsie gospodmującej 

47741 

82.30 

398,40 

364.70 

2004 2005 2006 2007 

445,33 

Norwegii, Szwecji, osoby ubo- wego o 7,7 proc.). W 2010 r. 
gie stanowią nie więcej niż zarówno dynamika koszyków, 
2 proc. ogółu mieszkańców, jak i wskaźnik CPI były niższe. 
Średnio w Europie w biedzie W 2011 r. inflacja średnio-
żyje 8 proc. ludzi. roczna była nieco wyższa (4,3 

proc.), przy spadającej wpraw-
dzie, ale cały czas wyższej dy-
namice wartości koszyków. 
Wartości koszyków minimum 
egzystencji w 2011 r. wzrosły 
średnio od 5,8 proc. do 6,1 
proc. Złożyły się na to przede 
wszystkim zarówno wyższe 
ceny artykułów żywnościo-
wych, jak i użytkowania miesz-
kania i nośników energii. 
Chociaż wskaźnik cen konsum-

] 54 pcyjnych dla obuwia czy od-
zieży nieznacznie spadł (o 1,5 
proc.), to wartości koszyków 
odzieżowych w minimum eg-

413,20 421,85 zystencji wzrosły (od 10,6 proc. 
do 12,9 proc.). Wzrost ten wy-
nika z wymiany niektórych to-
warów na liście GUS oraz z 
faktu, że w koszykach mini-
mum egzystencji znajdują się 
towary tańsze, których ceny 
rosły szybciej niż ceny droż-
szych artykułów. 
Wyższa dynamika stosunku do 
wskaźnika inflacji dotyczyła 
także wydatków na higienę 
osobistą (wzrost o ponad 10 
proc., przy inflacji ponad 2 
proc.). Także w tym wypadku 
przyczyną była zamiana niektó-
rych towarów na liście notowań 
cen. 

89.50 

500,66 

20 

2008 2009 2010 2011 

e me r, chie 1-os. gosp. pracownicze 1-os. 

Ich liczba wyniosła 565 tys., W Polsce, według Eurostatu, 
z czego 142 tys., tj. 25 proc., jest ich ok. 5 mln. 
to rodziny jednoosobowe eme-
rytów i rencistów. Inflacja 
Wśród rodzin z dziećmi prze- a minimum egzystencji 
wagę stanowiły rodziny 3-oso-
bowe z 1 dzieckiem (36 proc. W 2009 r. miała miejsce jedna 
wszystkich rodzin z dziećmi). z większych różnic między po- Ubóstwo absolutne to pojęcie 

ziomem inflacji (3,5 proc.), a stosowane również w statysty-
W najbogatszych państwach dynamiką minimum egzystencji kach międzynarodowych na 
europejskich, np. w Szwajcarii, (dla gospodarstwa 4-osobo- oznaczenie krańcowej biedy. 
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Wartość koszyka minimum egzystencji dla gospodarstw wieloosobowych 

w latach 2004 - 2011 

442,99 

404,12 

gosp emeryckie 2-os. 

-gosp. 2-os. t4A-4-1() 

-~-gosp. 3-os. h4+1(+0M) 

-e-gosp. 3-os. (M+K+05) 

gosp. 4-os. (M.K+DM+DS) 

- gosp. 5-os. (M.K+DM+2x0S) 
308,10 

299.40 

288,00 

2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 

Dynamika minimum egzystencji na tle inflacji w 2011 r. 

Wyszczególnienie Typ gospodarstwa domowego Dynamika wzrostu 
cen (CPI) 

Pracownicze 
1-osobowe 

Pracownicze 
4-osobowe 

Emeryckie 
1-osobowe 

Emeryckie 
2-osobowe 

Żywność 105,5 105,4 105,6 105,6 105,6 

Eksploatacja 
mieszkania 

105,7 105,8 105,7 105,9 106,2 

Wyposażenie 
mieszkania 

104,8 104,8 104,8 104,7 102,2 

Edukacja - 107,2 - - 103,4 

Odzież i obuwie 112,9 110,7 112,9 112,9 98,5 

Leki 105,1 104,7 104,5 103,9 104,5 

Higiena osobista 110,4 109,1 110,8 110,8 102,3 
ib 

(Źródło: IPiSS oraz opracowanie na podstawie GUS 2012) 
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Skrajnie (absolutnie) ubogim 
jest ten, kto może wydać na 
swoje utrzymanie mniej niż 

równowartość jednego dolara 
dziennie (w Polsce jest to 2,5 
raza więcej). Takich osób jest 
na świecie około 2 mld, czyli 
prawie 1/3 ludzkości. Więk-

szość stanowią mieszkańcy Af-
ryki i Azji Południowej. 

W podsumowaniu opracowania 
przekazanego partnerom spo-
łecznym, jego autor stwierdza, 
że na podstawie informacji In-
stytutu Pracy i Spraw Socjal-
nych można stwierdzić, że 

wartości minimum egzystencji 
dla wszystkich typów gospo-
darstw domowych jest wyższe 

od kryterium dochodowego dla 
osoby samotnie gospodarują-

cej oraz dla osoby w rodzinie. 
Jedynie w przypadku jedno-
osobowego gospodarstwa 
emeryckiego kryterium 
dochodowe jest wyższe o 2,80 
zł od minimum egzystencji. 

Minimum egzystencji 
na osobę samotnie 
gospodarującą - 

w złotych 

2008 r. - 389, 50 

2009 r. 421,85 

2010 r. 447, 54 

2011 r. 474, 20 

Magdalena Emilianowicz 

Zestawienie kwot kryterium dochodowego z wybranymi kwotami 
minimum e z stenc i w latach 2010 — 2011 

Wyszczególnienie Rok Minimum egzysten- 
cji na osobę w zł 

Kryterium docho-
dowe kwalifikujące 

do świadczeń pie-
niężnych z pomocy 
społecznej w zł. 

Osoba samotnie 
gospodarująca 

2010 472,72 477,00 

2011 500,68 477,00 

Osoba w rodzinie: 
(rodzina 3-oso-
bowa; 2 osoby do- 
rosłe i 1 dziecko 
młodsze) 

2010 381,88 351,00 

2011 404,12 351,00 

Osoba w rodzinie 
(rodzina 3-oso-
bowa; 2 osoby do- 
rosłe i 1 dziecko 
starsze) 

2010 417,77 351,00 

2011 442,99 351,00 

(źródło: badania IPiSS nad minimum egzystencji) 

Zestawienie kwot kryterium dochodowego z minimum egzystencji dla 
wybranych typów gospodarstw domowych w latach 2004 - 2011 

21 
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Dynamika minimum egzystencji w latach 2002 - 2006 
(niezmodyfikowany koszyk ME) 
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Prezentacja Województwa 
- Pomorskie 

Praca na rzecz dialogu, inicjatywy społeczne, aktywny udział przedstawicieli FZZ w WKDS, 
w zespołach roboczych przy WKDS oraz w Wojewódzkiej i Powiatowych Radach Zatrudnie-
nia - to działania podjęte przez Zarząd Województwa Pomorskiego FZZ, które znalazły uzna-
nie nie tylko w województwie gdzie FZZ jest liczącym się partnerem społecznym, ale także 

w konkursie „Wojewódzki Lider FZZ w Dialogu", gdzie Województwo Pomorskie zajęło 

I miejsce. 

Przewodniczącym Zarządu 

Wojewódzkiego w Pomorskiem 
jest Józef Partyka reprezentu-
jący Niezależny Samorządny 

Związek Zawodowy Policjan-
tów. 
Zgodnie z uchwałą ZG FZZ z 
23 września 2002 r.. „Zasady 
działania struktur terenowych", 
30 października 2002 r. powo-
łano 11-osobowy Zarząd FZZ 
Województwa Pomorskiego w 
składzie: Stanisław Taube, 
Krzysztof Rostowski, Marek 
Tandek, Ilona Kwiatkowska-
Falkowska, Zenon Szczęsny, 

Kazimierz Trębacz, Włodzi-

mierz Jabłoński, Grzegorz 
Szade, Jan Majewski, Bogu-
sław Majchrzakowski, Joanisa 
Pagudisa. 
Początkowo Zarząd Woje-
wództwa Pomorskiego liczył 

29 członków z 15 ogólnopol-
skich organizacji członkow-

skich. Na przestrzeni lat 2002-
2006 dwukrotnie wzrośnie 

liczba organizacji tworzących 

Zarząd Wojewódzki. Młoda 

centrala związkowa stała się 

atrakcyjną propozycją dla wielu 
organizacji związkowych dzia-
łających zarówno na szczeblu 
krajowym, jak i w obrębie woje-
wództwa. 

W trakcie I kadencji nastąpiły 

zmiany w składzie prezydium i 
funkcji Przewodniczącego Za-
rządu Wojewódzkiego. Po re-
zygnacji Stanisława Taube (z 
przyczyn osobistych) z funkcji 
Przewodniczącego Zarządu 

Wojewódzkiego FZZ w dniu 
17 maja 2005 r.. Prezydium Za-
rządu postanowiło powierzyć 

jego obowiązki Józefowi Par-
tyce. W tym czasie trwała 

ciężka i trudna praca związana 

z tworzeniem od podstaw tere-
nowych organizacji FZZ Woje-
wództwa Pomorskiego. W 
2004 r. dokonano wyborów do 
Zarządów Powiatowych. W 
13-tu powiatach udało się do-
konać i tym samym rozszerzyć 

działalność całej organizacji w 
Województwie Pomorskim. 
Obecnie Zarząd Województwa 
Pomorskiego liczy 65 człon-

ków, na czele z Przewodniczą-

cym Józefem Partyką. 

Wybrany został w lutym 2011 r. 
na III Zjeździe Zarządu 

Wojewódzkiego Forum Związ-

ków Zawodowych, 13-osobowe 
Prezydium uczestniczy w cy-
klicznych spotkaniach, na któ-
rych omawiane są bieżące 

sprawy i decyzje, podejmo-
wane w zależności od sytuacji. 
Józef Partyka, Krystyna Dę-

bkowska i Stanisław Taube re-
prezentują FZZ w gremiach 
dialogu społecznego WKDS, 
gdzie wiele spotkań odbywa 
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się z ich inicjatywy, np. podsu- PRZ Forum Związków Zawo-
mowanie realizacji Programu dowych ma swoich przedstawi-

Od lewej: Przewodniczący ZW Województwa Pomorskiego Józef Partyka 
i Zenon Szczęsny ze Związku Zawodowego Kolejarzy RP 

(Fot. M. Bronk) 

Monitorowania dla Pomor-
skiego Programu Profilaktyki i 
Leczenia Chorób Układu Ser-
cowo - Naczyniowego i Chorób 
Nowotworowych „Zdrowie dla 
Pomorzan 2005- 2013" oraz 
szeroko rozumianego bezpie-
czeństwa mając na uwadze 
chociażby zbliżające się Mist-
rzostwa Europy w Piłce Noż-

nej. Gdańsk jest jednym z 
miast gdzie odbywać się będą 

mecze eliminacyjne. 
Na uwagę zasługują równiez 
debaty w Urzędzie Marszał-

kowskim na temat Przewozów 
Regionalnych czy sytuacji w 
przemyśle stoczniowym. Wo-
jewódzka Rada Zatrudnienia 
reprezentowana jest przez 
panią Ilonę Kwiatkowską — 
Falkowską, a w 16. powiatach 

cieli. Jednym z działań, w 
których uczestniczą przedsta-
wiciele dialogu społecznego są 

informacje z działań WKDS i 
WRZ na spotkaniach Cafe 
Forum i Forum Dialogu organi-
zowanych w ramach projektu 
współfinansowanego ze środ-

ków UE Lokalne Centra Infor-
macji. W ramach licznych akcji 
protestacyjnych organizowa-
nych w Województwie Pomor-
skim na uwagę zasługuje 

zorganizowany przez Zarząd 

Wojewódzki Forum Związków 

Zawodowych „ Marsz Milcze-
nia" w obronie szpitali, z 
którymi nie zakontraktowano 
usług medycznych.To protest 
w którym widoczne było wy-
łącznie „logo FZZ. 

Y. 

PROTEST 
MILCZENIA 

Marek Bronk 

„Marsz Milczenia" pod siedzibą NFZ w Gdańsku, styczeń 2011 r. 
(Fot. M. Bronk) 
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(Po)morze osobliwości — przyciąga jak magnes! 
Morze, jeziora, lasy, wzgórza, a nawet pustynie. Mowa o wyjątkowym urozmaiceniu krajob-
razu Pomorskiego. Jest to jeden z najpiękniejszych rejonów Polski. Tylko tutaj możemy 
w upalne dni zorganizować wycieczkę tramwajem... wodnym. Bo woda to, bez wątpienia, 
największy atut regionu. 

Pomorskie wyróżnia się na tle 
innych obszarów Polski przede 
wszystkim swoim położeniem — 
dostępem do morza. Jest tu 
najdłuższe w Europie drew-
niane sopockie molo o długości 
515,5 metra, Bazylika Mariacka 
— największa w Europie świąty-
nia gotycka, a także niepowta-
rzalny krajobraz Kaszub, 
Kociewia i Żuław, łączący 
morze, jeziora, depresję i 
wzgórza morenowe. A po-
morska kuchnia zachwyci 
nawet najwybredniejszych 
smakoszy. 

Wisła, zieleń, wybitni Polacy 

Wisła — królowa polskich rzek, 
uchodzi do morza właśnie w 
tym regionie, który wyróżnia 
także duża liczba jezior. Dzie-
sięć największych z nich zaj-
muje powierzchnię ponad 500 
hektarów. Najdłuższymi rze-
kami są: Wierzyca, Słupia, 
Łeba, Radunia i Łupawa, nie li-
cząc tych, które źródła mają w 
głębi Polski (Brda, Wda czy 
Wieprza). 
Kolejnym wyróżnikiem jest zie-
leń. Są tu jedne z największych 
lasów i terenów zadrzewio-
nych, które pokrywają 37,2 
proc. powierzchni. To trzecie 

miejsce w kraju. Do najwięk-
szych kompleksów należą Bory 
Tucholskie, jeden z większych 
obszarów leśnych w Europie. 
Znajduje się tu rozbudowany 
system obszarów chronionych. 
Obejmuje dwa parki narodowe 
(Słowiński i Bory Tucholskie), 
dziewięć parków krajobrazo-
wych oraz strefy chronionego 
krajobrazu. 

w kraju. 
Nad morzem znajduje się naj-
dalej na północ wysunięty kra-
niec Polski — punkt nazwany 
Gwiazdą Północy, znajdziemy 
go w Jastrzębiej Górze; 
54°50'11" szerokości geogra-
ficznej. 
Z Pomorza wywodzą się wiel-
kie postaci historyczne i współ-
czesne osobowości: autor 

Bałtyk o zachodzie słońca nad Portem Północnym (Gdańsk Stogi) 
(Źródło: www.wikipedia.p1) 

Wszystkie te tereny zajmują w 
sumie 33 proc. obszaru woje-
wództwa, które pod tym wzglę-
dem zajmuje czołową pozycję 

„Mazurka Dąbrowskiego" Józef 
Wybicki, Artur Schopenhauer — 
wybitny filozof, Daniel Fahren-
heit — wynalazca termometru, 

g Forum 
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astronom Jan Heweliusz, nob-
liści - G0nther Grass i Lech 
Wałęsa. 

Gdańsk — powiew wolności 

Rozmaitość doznań zapewnia 
samo Trójmiasto ze stolicą 
aglomeracji i regionu — Gdań-
skiem, który odegrał niebaga-
telną rolę w historii Polski. 
W latach świetności Hanzy 
był oknem na świat. Tutaj, od 
napaści na Pocztę Polską i wy-
strzału ze „Schlezwiku-Hol-
steina", zaczęła się II wojna 
światowa. Od Stoczni Gdań-
skiej im. Lenina zaczął się upa-
dek komunizmu w całej 
Europie. 
Spotkać tu można historię i no-
woczesność, skarby dawnej 
sztuki (Hans Memling, oliwskie 
organy) i znakomitych młodych 
artystów (Możdżer, Tymon i 
Trzaska, Chwin, Huelle i Abra-
mowicz, Bzdyl i Eltermann, 

Nieznalska). 
O żadnej porze roku nie jest tu 
nudno. 
Gdańsk stanowi jeden z naj-
cenniejszych zespołów zabyt-
kowych w Polsce, pomimo że 
prawie całe historyczne śród-
mieście zostało odbudowane 
po ostatniej wojnie, a znaczna 
część zabytków ruchomych 
uległa zniszczeniu bądź roz-
proszeniu. Pod koniec średnio-
wiecza Gdańsk stał się 
najważniejszym ośrodkiem ar-
tystycznym na Pomorzu. W 
okresie renesansu i baroku 
działali tutaj wybitni twórcy, np. 
Willem, Abraham i Izaak van 
den Blocke, Antoni van Obber-
ghen, Andreas SchlOter. 
Istotne zabytki Gdańska znaj-
dują się na Głównym Mieście 
(Ratusz Głównego Miasta, 
Dwór Artusa, Dom Uphage-
nów) i Starym Mieście (Wielki 
Młyn, Ratusz Starego Miasta, 
kościół św. Katarzyny), główne 

Fontanna Neptuna w Gdańsku 

(Źródło: www.wikipedia.p1) 

znajdują się wzdłuż Drogi Kró-
lewskiej reprezentacyjnej ulicy 
Gdańska — Długiej. Na Głów-
nym Mieście jest monumen-
talna Bazylika Mariacka 
Wniebowzięcia NMP, najwięk-
sza średniowieczna świątynia z 
cegły w Europie. Do 1939 ist-
niała Wielka Synagoga. 
Do miejsc w Gdańsku należy 
również Westerplatte, Twierdza 
Wisłoujście oraz Oliwa, gdzie 
znajduje się słynny zespół 
katedralny. 
W 2012 roku Gdańsk jest także 
miastem sportowych emocji, 
miastem gospodarzem Piłkar-
skich mistrzostw Europy 
EUR02012. W czerwcu miesz-
kańcy Trójmiasta i goście z 
całej Europy wezmą udział w 
rozgrywkach najlepszych dru-
żyn futbolowych. 

Sopot — kurort w rodowodzie 

Sopot to znane nie tylko w Pol-
sce całoroczne centrum roz-
rywki i uzdrowisko. To 
legendarny Spatif i tętniący 
nocnym życiem Monciak. 
Chyba najsłynniejszy polski de-
ptak. Miasto razem z Gdań-
skiem i Gdynią tworzą ponad 
milionową aglomerację Trój-
miasta. 
Wody sopockich plaż są cie-
plejsze od innych, m.in. ze 
względu na osłaniający je 
od strony morza Półwysep Hel-
ski. Piaszczyste plaże rozcią-
gają się na długości 4,5 km 
sopockiego brzegu. Niepowta-
rzalny charakter nadają miastu 

4 Zawodowych 
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Molo w Sopocie - widok z latarni morskiej 
(Źródło: www.wikipedia.p1) 

secesyjne kamieniczki, wille, 
zabytkowe parki i ogrody. To 
również miejsce do obserwacji 
rozgrywających się Mistrzostw 
Świata w żeglarstwie, czy Pu-
charu Bałtyku w Windsurfingu. 

Gdynia — miasto 
z morza i marzeń 

Najmłodszą częścią Trójmiasta 
jest Gdynia — miasto zbudo-
wane od podstaw w XX wieku 
jako jedyny wówczas port 
w granicach Polski. Bujny 
rozwój Gdyni w okresie 15 lat, 
począwszy od 1926 r., został 
dramatycznie zahamowany 
wybuchem II wojny światowej. 
Miasto nie ucierpiało w wyniku 
bombardowań, zwłaszcza w 
porównaniu z Warszawą, czy 
Gdańskiem, ale całkowitemu 
zniszczeniu uległ port i stocz-
nia. Największą stratą Gdyni 
byli jednak ludzie. Większość 
polskich mieszkańców została 
przez Niemców wysiedlona lub 
trafiła do obozów koncentracyj-
nych, wielu poległo na frontach. 
Dzisiejsza Gdynia ma ponad 

Sil KAPITAŁ LUDZKI 

250 tys. mieszkańców, jest no-
woczesnym ośrodkiem gospo-
darki morskiej, handlu 
międzynarodowego, nauki i 
szkolnictwa wyższego, kultury i 
turystyki. To miasto sukcesu, 
miasto ludzi przedsiębiorczych, 
aktywnych i odważnych. 
Gdynia dzięki swemu położe-
niu geopolitycznemu aspiruje 
do roli ośrodka międzynarodo-
wych spotkań i wymiany hand-

Ponom 
Zwi~« 
Zawodowych 

lowej. To ambitna kontynuacja 
dawnych marzeń Eugeniusza 
Kwiatkowskiego, wielkiego bu-
downiczego Gdyni. 

Więcej niż morze 

Rajem dla miłośników sportów 
wodnych i wędkarzy są nie 
tylko wody Bałtyku, ale też ka-
szubskie i kociewskie jeziora, 
nie mniej atrakcyjne niż te na 
Mazurach. 
Teren pojezierza przyciąga 
ukształtowaniem terenu. Wzgó-
rza Szymbarskie z kulminacją 
Wieżycy 329 m n.p.m. stano-
wią najwyższe wzniesienie na 
całym niżu środkowo-europej-
skim. Tradycja wędrówek tury-
stycznych na Wieżycę sięga 
połowy XIX wieku. Wówczas 
ustawiono tu pierwszą wieżę 
widokową. Obecnie jest nowa, 
40-metrowa wieża imienia 
Jana Pawła II. 

Cypel helski 
(Źródło: www.wikipedia.p1) 
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Widać z niej z niej rozległą pa-
noramę. Na stokach góry jest 
centrum sportów zimowych. 
Okolica obfituje w piękne je-
ziora otoczone lasami, połą-
czone w ciągi szlaków 
wodnych przystosowanych do 
żeglarstwa śródlądowego i tu-
rystyki kajakowej. Jeziora w 
Pętli Raduńskiej są co roku 
specjalnie zarybiane z myślą o 
wędkarzach. Wpuszczana jest 
nawet pewna ilość ryb specjal-
nie oznakowanych, a za ich 
wyłowienie wędkarze otrzy-
mują atrakcyjne nagrody. Stwo-
rzono także warunki do 
uprawiania turystyki rowerowej, 
konnej i pieszej. 
Jezioro Łebsko jest trzecim co 
do wielkości jeziorem w Polsce 
(po Śniardwach i Mamrach). 
Ma 7140 hektarów po-
wierzchni, zmniejszającej się 
co roku za przyczyną nasypu-
jących się na brzegi ruchomych 
wydm — kolejnej pomorskiej 
osobliwości. 
Wędrujące wydmy w Słowiń-

Ruchome Wydmy w Słowińskim Parku Narodowym 
(Źródło: www.wikipedia.p1) 

skim Parku Narodowym to zja-
wisko unikatowe w skali Eu-
ropy. Ta nadmorska pustynia 
przesuwa się z prędkością od 2 
do nawet 10 metrów w ciągu 
roku. Niezwykłe zjawisko doce-
niła w 1977 r. Organizacja 
Narodów Zjednoczonych, wpi-
sując Słowiński Park Narodowy 
na Światową Listę Rezerwatów 
Biosfery UNESCO. Na margi-
nesie: w 2010 roku na listę zos-
tał wpisany Rezerwat Biosfery 
Bory Tucholskie. 

Jezioro Łebsko 
(Źródło: www.wikipedia.p1) 

W światowych leksykonach, 
oprócz wędrujących wydm, wy-
mieniane są także Żuławy — 
obok terenów w północnej Ho-
landii i brzegów Morza Kaspij-
skiego. To jeden z trzech w 
Europie obszarów położonych 
poniżej poziomu morza. Na te-
renie województwa pomor-
skiego leżą Żuławy Gdańskie i 
Żuławy Wielkie. Razem z Żuła-
wami Elbląskimi zajmują po-
wierzchnię ok. 175 tys. ha, z 
czego ok. 46 tys. ha to tereny 
depresyjne. Najniższy punkt — 
1,8 m ppm. — znajduje się w 
Raczkach Elbląskich w sąsied-
nim województwie warmińsko-
mazurskim. 
Kaszuby są uznawane za 
jeden z najpiękniejszych i naj-
bardziej atrakcyjnych turystycz-
nie regionów Polski . Z tego 
względu często określane są 
mianem Szwajcarii Kaszub-
skiej. 

Marek Bronk 
(tekst przygotowany w oparciu 

o: www.pomorskie.eu, www.kaszuby.org) 
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Lp. Województwo e-mail 

1 Dolnośląskie Ici_dolnyslask@fzz.org.pl 

2 Kujawsko-Pomorskie ici_kujpom@fzz.org.pl 

3 Lubelskie Ici_lubelskie@fzz.org.pl 

4 Lubuskie Ici_lubuskie@fzz.org.pr 

Łódzkie Ici_lodzkie@fzz.org.pl 

6 Małopolskie Ici_malopolskie@fzz.org.pi 

7 Mazowieckie ici_mazowieckie@fzz.org.pl 

s Opolskie ici_opolskie@fzz.org.pl 

9 Podkarpackie Ici_podkarpackie@fzz.org.p1 

10 Podlaskie Ici_podlaskie@fzz.org.pi 

11 Pomorskie Ici_pomorskie@fzz.org.pl 

12 Śląskie Ici_slaskie@fzz.org.pi gl» 

13 Świętokrzyskie Ici_swietokrzyskie@fzz.org.pl 

Ici_warminsko-mazurskie@fzz.org.pl 14 Warmińsko-Mazurskie 

15 Wielkopolskie Ici_wielkopolskie@fzz.org.pl 

16 Zachodniopomorskie Ici_zachpom@fzz.org.pl 
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